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دکتر بهــرام عین اللهی وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی، در جمع خبرنگاران گفت: »این 
بیمارســتان به خصوص برای بیمه شدگان تأمین 
اجتماعی که عمدتاً از قشر کارگر هستند به صورت 
رایگان خدمات می دهد و این افتخار بزرگی است 
که توانستیم دســتگاه های جدیدی را در بخش 
پزشکی هسته ای این بیمارستان نصب و راه اندازی 
کنیم تا بتوانیم به اقشــار مختلــف جامعه بویژه 
گروه های کم برخــوردار خدمات مناســبی ارائه 
دهیم.« وزیر بهداشــت با بیان اینکه هزینه های 
بســیاری صرف ســاخت و تجهیز این بخش های 
جدید شده است، افزود: »همان طور که می دانید 
افرادی که مبتلا به بیماری ســرطان می شوند با 
هزینه های سنگینی روبه رو خواهند شد و گاهی 
مجبور به فروش وسایلشان برای تأمین هزینه های 
درمان می شوند، اما امروزه سیاست وزارت بهداشت 
و ســازمان تأمیــن اجتماعی آن اســت که روند 
هزینه ای درمان سرطان را برای مردم تسهیل کند. 
در همین راستا مجلس شــورای اسلامی صندوق 
بیماری های خــاص و صعب العلاج را مصوب کرد. 
ســال گذشــته برای این موضوع 5 هزار میلیارد 
تومان و برای ســال 1402 مبلغی بالغ بر 7 هزار 
میلیارد تومان اختصاص یافت تا بتوانیم خدمات 

مناسبی را به بیماران سرطانی ارائه کنیم.«
وزیر بهداشت با اشــاره به اینکه بیشتر افرادی که 
به این بیمارستان مراجعه می کنند تحت پوشش 
ســازمان تأمین اجتماعی هســتند، افزود: »در 
گذشته این بیمارســتان مجهز به دستگاه سی تی 

اسکن64 اسلایس بود.
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وزیر اقتصاد تأکید کرد: گسست پیوند بین بخش واقعی اقتصاد نظیر تولید، کار 
و خدمت با بخش پولی اقتصاد، ریشــه اصلی موضوع ناترازی بانک ها و در نهایت 
کل اقتصاد است.سیداحسان خاندوزی در سی و سومین همایش بانکداری اسلامی 
با اشــاره به سابقه غنی این همایش گفت: قانون بانکداری اسلامی 40 ساله شد و 
این فرصت مغتنمی اســت که منصفانه و صریح مسیر طی شده را مرور کرده و با 
چشم انداز اصلاح قانون و مقررات و آیین نامه های ذیل این قانون، بررسی شیوه های 
مدیریت اعمال شــده برای عملیات بانکداری بدون ربا و همچنین نهاد سازی ذیل 

این قانون، چراغ راه را برای سال های آتی روشن کنیم.
وی افزود: پیشنهاد من به شورای فقهی بانک مرکزی، تهیه سند عملیاتی برای 
دوره 3 ساله یا 5 ساله آتی است تا از مجموعه تجربیات چند ساله این قانون، برای 

اصلاح مسیر آینده استفاده کنیم.
خاندوزی از موضوع قرض الحسنه به عنوان یکی از ارکان بانکداری اسلامی نام برد 
و گفت: عمده بهره برداران از تسهیلات وام قرض الحسنه گروه ها و طبقات اجتماعی 
هستند که نیازمند تسهیلات خرد ند و در دو سال گذشته دولت و به خصوص وزارت 
اقتصاد تلاش کرده تا هم سهم تسهیلات قرض الحسنه را در تأمین نیاز خرد خانوارها 

افزایش دهد و هم 2 بانک قرض الحسنه کشور را تقویت کند.
وی افزود: امروزه چه در نظام بانکداری ایران و چه در جهان، مســأله شمول و 
فراگیری مالی یکی از شاخصه های مهم در سیستم بانکداری و موضوع قرض الحسنه 

یکی از موضوعات شمول مالی است.
وزیر اقتصاد به تقارن این همایش با دســتور کار امروز شورای پول و اعتبار در 
خصوص نحوه محاسبه و اخذ کارمزد قرض الحسنه اشاره کرد و گفت: سال گذشته 
تلاش کردیم مســأله کارمزد ثابت را که بارها مورد اعتراض قرار گرفته بود اصلاح 
کنیم اما به هر دلیل مسیر نشد و امروز امیدوارم در شورای پول واعتبار این مسأله 

حل وفصل شود.
خاندوزی به موضوع ناترازی بانک ها و نسبت آن به بانکداری اسلامی اشاره کرد 
و گفت: پرداخت ســود ســپرده فراتر از آن چیزی که بانک به عنوان درآمد واقعی 
کســب کرده سبب ناترازی درآمد و هزینه خواهد شد و ما در دل آسیب شناسی 
ناترازی به موضوع ناترازی درآمد و هزینه می رســیم که از منظر بنده این ناترازی 
منشأ ناترازی در بدهی و دارایی نیز هست که اگر ناترازی درآمد و هزینه علاج شود 

دومی نیز کمتر رخ خواهد داد.
وی افزود: اگر ریشه یابی و آسیب شناسی این موضوع را با قواعد بانکداری اسلامی 
به خصوص در اینکه بانک باید نقش وکالتی خود را بدرستی انجام دهد، مورد بررسی 
قرار دهیم؛ متوجه خواهیم شد که اگر قوانین بانکداری اسلامی بدرستی پاسداری 

می شد اساساً شکاف های بزرگ ناترازی درآمد و هزینه ای شکل نمی گرفت.
وزیــر اقتصاد با بیان اینکه در رکن بانکداری اســلامی هرگاه پیوند بین بخش 
واقعی نظیر تولید کاروخدمات و بخش پولی اقتصاد شکســته و گسسته شود باید 
منتظر شــکاف و ناترازی بزرگ، اول برای بانک و ســپس برای کل اقتصاد باشیم، 
اظهار داشت: اگر در گذشته در مسأله ناترازی درآمد و هزینه بانک ها حساسیت به 
خرج داده می شد و بر اساس اصول و ضوابط بانکداری اسلامی و بانکداری متعارف 
عمل می کردند؛ هیچ گاه شــاهد پرداخت های مستمر بیشتر از میزان سود واقعی 
بانک ها و ناترازی های سرریز شده به اقتصاد نبودیم که سبب شود برای حیات یک 
بانک ناتراز برداشــت از پایه پولی و منابعی که متعلق به ملت است، رخ دهد. وی 
افــزود: این اتفاق مکــرر رخ داده و ما مصادیق متعددی در این خصوص داریم که 
بانکهایی از پایان دهه 80 و تا امروز، اســاس حیات آنها در نظام بانکداری، وابسته 
به جبران ناترازی آنها از سمت حاکمیت است و بانک مرکزی مجبور است این بار 

سوء مدیریت و بار ضعف نظارت را به دوش بکشد.

پیوند بخش واقعی با بخش پولی پیوند بخش واقعی با بخش پولی 
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رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر اجرای دقیق 
سیاست های پولی و بانکی مناسب برای کاهش نرخ 
رشــد نقدینگی و دستیابی به اهداف شعار امسال 
در کاهش تورم و رشــد تولید، ناترازی در تأمین 
مالی دولت و کفایت ســرمایه پایین در بانک ها را 
از مهم ترین دلایل ناترازی بانک ها دانست و گفت: 
برخلاف دهه 90 اجازه تبدیل اضافه برداشت ها به 
خط اعتباری را نمی دهیم. به گزارش بانک مرکزی، 
محمدرضا فرزین روز گذشته و در افتتاحیه همایش 
بانکداری اسلامی گفت: بانکداری اسلامی در سطح 
دنیا رشد و توســعه خیره کننده ای داشته است و 
کشورهای زیادی از ابزار بانکداری اسلامی استفاده 
می کنند و در مجموع بانکداری اسلامی سهم خوبی 

از بازار بانکداری را به خود اختصاص داده است.
وی با اشاره به اتفاقات خوبی که در تدوین قوانین 
بانکداری مرکــزی و بانکداری با همفکری مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام رخ داده ابراز امیدواری 
کرد با تصویب این قوانین برخی از موانع و مشکلات 

موجود حل و فصل شود.
فرزین در ادامه به مهم ترین مشکلات نظام بانکی 
در حوزه بانکداری اسلامی پرداخت و گفت: نظارت 
بر مصرف تســهیلات و اینکه تســهیلات در جای 
خود اســتفاده شود در نظام بانکی ما مشکل دارد، 
لذا در این خصوص برنامه ویژه ای در بانک مرکزی 
برای تقویت نظارت بر بانک ها داریم. وی ادامه داد: 
بانک های ما تخصصی محور نیستند و با اساسنامه 
یکسان اداره می شوند و لذا قواعد نظارتی بر آنها نیز 
تخصصی نیست؛ بنابراین یکی از برنامه های جدی ما 
در بانک مرکزی تخصصی کردن بانک هاست و اینکه 
هر بانکی با توجه به تخصص خود از عقود مرتبط 
اســتفاده کند و بر همان اساس مورد نظارت قرار 
گیرد. فرزین با بیان اینکه بر اساس قاعده اسلامی 
شــبکه بانکی می تواند در برخورد با کسانی که در 
بازپرداخت تسهیلات تعلل ورزیده اند با بخشودگی، 
امهال و اخذ جریمه اقدام کند، گفت: شناسایی و 
تشخیص این موارد توسط نظام بانکی و تعیین نوع 
برخورد با اشخاص حقیقی و حقوقی، نیازمند توسعه 
نظام اعتبارسنجی، زیرساخت ها و قوانین لازم است 
که اقدامات خوبی در این خصوص انجام شــده اما 
کافی نیســت. رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: 
بانکداری اسلامی مبنای نظام بانکی کشور است و 

بایستی نهادسازی ما هم در این چهارچوب شکل 
بگیرد البته طی ســال های اخیر رشــد خوبی در 
این زمینه داشــته ایم اما این مقدار هنوز از جانب 
بانکداران و جامعه مذهبی راضی کننده نیســت و 
باید توســعه پیدا کند. فرزین همچنین به مسائل 
ساختاری و نهادی در حوزه بانکداری اشاره کرد و 
گفت: متأسفانه نهادسازی لازم بر اساس بانکداری 
اسلامی شکل نگرفته است به عنوان مثال پرداخت 
قرض الحســنه که به اعتقاد من برکت نظام بانکی 
است باید متناسب با تأمین اعتبار باشد و لذا منابع 
قرض الحســنه باید بر اساس نیت خیر افراد تأمین 
شود که در این خصوص موارد و نهادهایی در سطح 
جامعه خارج از شــبکه بانکی وجود دارد، بنابراین 
با نهادسازی مناسب منابع قرض الحسنه در شبکه 

بانکی می تواند افزایش بیشتری پیدا کند.
علل ناترازی بانک ها و راه های برون رفت از آن

رئیس کل بانک مرکزی در ادامه درباره ناترازی 
بانک ها گفت: بالای 88 درصد تأمین مالی در کشور 
ما هم اکنون توســط بانک ها انجام می شود، حتی 
بخــش زیادی از تأمین مالــی دولت نیز بر دوش 
بانک هاست؛ طبیعی اســت که این موارد ناترازی 
بانک ها را افزایش می دهد؛ دولت یکی از مهم ترین 
عوامل ناترازی بانک هاست، ناترازی دولت به بانک ها 
منتقل می شود؛ چه بانک های دولتی چه بانک های 
خصوصی؛ به همیــن دلیل در برنامه هفتم تلاش 
کردیم بخشی از این مسائل را حل کنیم، ولی یادمان 
باشد بخش عمده ای از ناترازی هایی که در بانک ها 

وجود دارد ناشی از مطالبات شان از دولت است.
فرزین همچنین با تأکید بر اینکه کفایت سرمایه 
موضوع دیگر دخیل در ناترازی بانک هاست، گفت: 
این هم به ناترازی در بانک ها تبدیل شــده ، کسی 
که بانک زده اســت، باید سرمایه آن را هم بیاورد، 
کدامشــان آورده اند؟ جز ســه چهار تا بانک؛ باید 
افزایش ســرمایه بدهند و اگر ایــن کار را نکنند 
ناترازی شــان افزایــش می یابد. رئیــس کل بانک 
مرکزی در ادامه دلیل ســوم در ناترازی بانک ها را 
اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی دانست و ادامه 
داد: برخی قوانین ابلاغی باعث شده است در دهه 
90 اضافه برداشت ها به خط اعتباری تبدیل شود ولی 
ما چنین کاری را هرگز نکردیم، به همین دلیل نرخ 
رشــد 40 درصدی پول به 27 درصد کاهش یافته 

اســت. وی افزود: خط اعتباری بانک ها را کنترل 
کردیم؛ بانک ها بالطبع، تحت فشــار قرار گرفتند، 
اما خیلی راحت می توانیم اضافه برداشت را به خط 
اعتباری تبدیل کنیم و همه این مشکلات حل شود 
ولی اجازه نمی دهیم چون سیاست ما این نیست. 
فرزین ادامه داد: یک دهه نرخ رشــد پول مستمر 
داشــتیم که تبدیل به تورمی شده که حدوداً 20 
درصد بالاتر از حد متوســط دهه 70 و 80 است، 
بنابراین اگر اجازه رشــد نقدینگی و رشــد پول را 
بدهیم کنترل تورم سخت تر خواهد شد. رئیس کل 
بانک مرکزی همچنین با تأکید بر اینکه سیاستگذار 
پولی باید ابتکار عمل داشــته باشد، تصریح کرد: 
اجازه نخواهیم داد اضافه برداشــت تبدیل به خط 
اعتباری شود، بانک مرکزی با سختگیری های خود 
جلــوی خلق پول را گرفتــه که نتیجه آن کاهش 
رشــد نقدینگی به 27 درصد است. رئیس شورای 
پول و اعتبار تصریح کرد: مجموعه کشور این مسیر 
را انتخاب کرده و البته مســیر سختی است و باید 
صبر و تحمل داشته باشیم. درست است که بانک ها 
تحت فشــار قرار گرفتند اما چاره ای نداریم که در 
بلندمــدت باید نقدینگی را کنتــرل کنیم و برای 
کنترل نقدینگی باید از ابزار سیاست پولی استفاده 
کنیم که در کوتاه مدت محدودیت ها و فشارهایی 

را ایجاد می کند.
مطالبه رئیس کل بانک مرکزی؛ نقشه صنعتی 

کشور تدوین شود
رئیــس کل بانک مرکزی در ادامه با بیان اینکه 
تســهیلات تکلیفی هدایت اعتبار نیســت، گفت: 
هدایت اعتبار باید مبتنی بر نقشــه صنعتی باشد 
و تا نقشــه و برنامه صنعتی جامع نداشــته باشیم 
هدایت اعتبار موفــق نخواهد بود. وی تأکید کرد: 
باید اولویت های صنعتی در هر استان و شهرستان 
مشخص شــود و منابع شبکه بانکی به آن سمت 
هدایت شود. البته اقدامات خوبی در زمینه هدایت 
نقدینگی انجام شده اعم از تأمین مالی زنجیره ای، 
اوراق گام و برات الکترونیک که در ســال گذشته 
53 همت اوراق گام اســتفاده شد و برنامه ما برای 
امسال افزایش آن به 150 همت است. وی تأکید 
کرد: هدایت اعتبار توســط بانــک مرکزی باید با 
پاداش و تنبیه همراه باشــد و زیرساخت های لازم 

برای آن فراهم شود.

اضافه برداشت ها دیگر به خط اعتباری تبدیل نمی شوند

رئیس کل بانک 
مرکزی در ادامه 
درباره ناترازی 
بانک ها گفت: بالای 
88 درصد تأمین 
مالی در کشور ما 
هم اکنون توسط 
بانک ها انجام 
می شود.

   ابزارهایی برای مدیریت رمز عبور
امروزه بیشتر ما همزمان در چندین شــبکه اجتماعی عضو 
هستیم و از امکانات ســایت های مختلف استفاده می کنیم. 
در این فعالیت آنلاین، بی شــک اطلاعــات زیادی رد و بدل 
می شود و با استفاده از درگاه های بانکی نقل و انتقالات مالی 
هم صورت می گیرد. این بدان معناست که داده های شخصی 
بســیاری در این فضای آنلاین ذخیره می شــود که هرکدام 
می تواند امنیت آنلایــن کاربر را به خطر بیندازد. بســیاری 
از هکرها و مجرمان ســایبری به این داده های شــخصی به 
چشــم طعمه نگاه کرده و تلاش می کنند با اســتفاده از آن، 
به داده های مالی کاربر نفوذ کنند و یک دردســر مالی بزرگ 

برای وی رقم بزنند.
گاهی هم دسترســی بــه اطلاعات خصوصــی و عکس های 
خانوادگی، مدارک و اســناد شرکت ها، دســتیابی به نتایج 
تحقیقات مؤسســات تحقیقاتــی و مواردی از این دســت 
می تواند مشکلات بزرگی برای افراد یا شرکت ها ایجاد کند.

شــاید در پاســخ بگویید ایجاد یک رمز عبور می تواند مانع 
چنین حمله های ســایبری شــود ولی واقعیت این است که 
اگر به امنیت این رمزهای عبور توجه نشــود، همین فناوری 
می توانــد دقیقاً شــما را در معرض خطر هکرهــا قرار دهد. 
مهم ترین موضوع این است که برای ســایت ها و شبکه های 
اجتماعــی مختلف، هرگز یــک رمز عبور مشــترک درنظر 
نگیرید. در این صورت با یک بار شکسته شدن رمز عبور شما، 
همه اطلاعات مربوط به کیف پول دیجیتال، شــماره کارت 
اعتباری و جزئیات حســاب بانکی تان بر باد می رود. موضوع 
دیگر این اســت که از انتخاب رمزهای عبور ساده بپرهیزید. 
رمزهایی مانند سال تولد، شــماره شناسنامه، اعدادی مانند 
123456 یا 11111 هیچ گاه نمی توانند رمزهای عبور ایمن 
و مطمئنی برای شما باشــند. برای داشتن رمز عبور مطمئن 
حتماً از حروف بزرگ و کوچک، اعــداد و کاراکترهایی مانند 
@ بهره بگیرید تا بتوانید ایمن ترین رمزهای عبور را بسازید. 
ساختن چنین رمزهایی هم یک معضل دیگر ایجاد می کند. 
بســیاری از ما نمی توانیم چندین رمز عبور را حفظ کنیم و 
به حافظه خود بسپاریم. در چنین شــرایطی چه باید کرد؟ 
بهترین راه این اســت که از ابزارهــای مختلف مدیریت رمز 
عبور استفاده کنید تا با خیال راحت رمزهای خود را ذخیره 
کنید و هرگاه هم به آن نیاز داشته باشــید، آن را در اختیار 
بگیریــد. فرض کنید کــه در حال بازدید از یک وب ســایت 
هســتید و می خواهید به بخشی از وب سایت که آن را با رمز 
عبور مسدود کرده اید وارد شوید، درصورتی که از این ابزارها 
اســتفاده کنید، این ابزار مدیریت، به طور خودکار اطلاعات 
رمز عبور را بدون نشان دادن آن، در فرم مربوطه وارد می کند 
و می توانید از امکانات آن اســتفاده کنید بدون اینکه مجبور 
به حفظ کردن پسورد باشــید. از بهترین ابزارهای مدیریت 
رمز عبور می توان به LastPass، Dashlane، RoboForm و 

Bitwarden اشاره کرد.

     بدون خستگی چشم، بازی کنید
این روزها بیشــتر مردم ســاعات زیادی آنلاین هســتند و 
به صفحه نمایش تلفن همــراه، کامپیوتر یــا لپ تاپ خیره 
می شوند که خود، زمینه ســاز بیماری های چشمی مختلف 
ازجمله خشــکی شدید چشــم می شــود. این مشکل برای 
گیمرها که مدت زمــان زیادی به صفحــه نمایش کامپیوتر 

نگاه می کنند، جدی تر است.
هرچند همه ما می دانیم که باید هنگام نگاه کردن به صفحه 
نمایش تعداد پلک زدن ها را افزایش داد یا به تناوب، به مدت 
20 ثانیه به دوردست نگاه کرد اما ممکن است در طول کار، 

به این موضوع توجه چندانی نداشته باشیم.
به همین دلیل برنامه نویســان یک نرم افزار طراحی کرده اند 
که می تواند به شــما یادآوری کند زمان استراحت چشم ها 

فرا رسیده است.
CareUEyes با فیلتر کردن نور آبی صفحه نمایش یا مانیتور، 
ظاهری گرم تر و صاف تر به آن می دهد و با تنظیمات حرفه ای 
نور صفحه نمایش، به چشمان شــما کمک می کند تا کمتر 
خسته شوند. این برنامه در موقعیت های مختلف مانند شب، 
بازی، فیلم، ویرایش و خواندن، تنظیمات از پیش تعریف شده 
متفاوتی برای روشنایی و گرمای صفحه نمایش ارائه می دهد 

تا از خستگی چشم ها پیشگیری کند.
 این اپلیکیشن با مشــخص کردن بازه استراحت و یادآوری 
آن، به کاربر کمک می کند تا از پشت میز کار، بلند شود یا در 

طول این مدت به مانیتور نگاه نکند.

     همایش بانکداری اسلامی در گام 33

سی وسومین همایش بانکداری اسلامی با محوریت »علل ناترازی بانک ها و راه های برون رفت آن« و »هدایت اعتباری و رشد بدون تورم« با حضور رئیس کل 
بانک مرکزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی و جمعی از مدیران و صاحبنظران این حوزه شروع به کار کرد. این همایش طی دو روز سه شنبه و چهارشنبه 7 و 8 
شهریورماه با حضور صاحبنظران بانکی و دانشگاهی در ساختمان عباس آباد بانک مرکزی در جریان خواهد بود. همچنین در این همایش علاوه بر سخنرانان 

کلیدی، مقالات برگزیده با محوریت همایش ارائه می شوند.



پرونده  روز
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M A R Z E E G H T E S A S D3
       ورود ۶00 اتوبوس به ناوگان حمل ونقل پایتخت

رئیس شورای شــهر تهران دیروز پیش از آغاز یکصد و هفتاد و 
چهارمین جلسه شــورا در جمع خبرنگاران حاضر شد و گفت: 
شهرداری تهران برای بیش از 600 اتوبوس هزینه ها را پرداخت 
کرده که قرار شــده پس از اربعین به ناوگان حمل و نقل تهران 
وارد شــوند. وی درباره تأمین 300 دســتگاه اتوبوس دیگر تا 
مهرماه به جلسه روز گذشته با 2 اتوبوس ساز اشاره کرد و گفت: 
یک نفر از آنها از ساخت 30 اتوبوس خبر داد اما بعید می دانیم 

تعداد اتوبوس ها از 100 دستگاه بگذرد.
وی با اشاره به تفاهم شــهرداری، وزارتخانه های صمت و نفت 
عنوان کرد: مقرر شــد برای خرید تاکســی برقی تســهیلات 
پرداخت شــود. به گفته مهــدی چمران، هزینه یک تاکســی 
برقی یک میلیارد تومان اســت که 400 میلیون تومان وزارت 
نفت پرداخت می کند و بیش از 300 میلیون تومان تسهیلات 
پرداخت می شود. رقمی نیز برای تاکســی قبلی مالک در نظر 
گرفته می شود. راننده می تواند با داشــتن مبلغ کمی، تاکسی 
برقی خریداری کند. رئیس شورای اسلامی شهر تهران درباره 
تردد موتورسیکلت ها در سطح شهر، گفت: موتورسیکلت های 
برقی به گونه ای تنظیم خواهد شــد که سرعت آن بیشتر از 60 

کیلومتر نباشد.
هنوز مقصر حادثه مــرگ دو کودک در منطقه 16 مشــخص 

نشده است
چمران درباره حادثه فوت دو کودک در بوستان زیتون منطقه 
16 تهران گفت: باید فکری به حــال HSE و ایمنی کرد؛ هنوز 

مقصر حادثه غرق شدن دو کودک مشخص نشده است.
آلودگی صوتی در صدر شکایات شهروندان

اعضای شورای اسلامی شــهر تهران، در این جلســه، به ارائه 
تذکرات پرداختند و مهدی عباسی رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای اسلامی شهر تهران، اظهار داشت: شهروندان 
در تماس با 137، 220 هزار شکایت را ثبت و شکایت ها مربوط 
به آلودگی صوتی ناشــی از ســاخت و ساز، ســد معبر مصالح 
ساختمانی، ایمن سازی ساخت و ســاز مسکونی و ایمن سازی 
تخریب مسکونی بوده است. وی با بیان اینکه 51 درصد شکایت 
شهروندان مربوط به آلودگی صوتی ناشی از ساخت و ساز است، 
پیشنهاد کرد که برای آسایش ساکنان باید برنامه زمان بندی 
اجرای طرح، رفع ســد معبر در مدت معین شده، تعیین روز و 
ساعت کاری برای ساخت و سازها، انتشــار مجوزهای صادره 
پلاک های در حال ســاخت و مواردی از این قبیل در ســامانه 
تهران من ثبت شود تا رضایتمندی حاصل شود. مهدی چمران 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران نیز در ادامه سخنان عباسی 
به آلودگی صوتی ناشی از موتور ســیکلت ها اشاره کرد و آن را 
وحشتناک توصیف کرد و گفت: کمتر به آلودگی صوتی پرداخته 
شده است و باید ســایر نهادها در کنار مدیریت شهری در این 

خصوص به میدان بیایند.
تغییر نام یک میدان و 18 معبر در پایتخت

اعضای شورای اسلامی شهر تهران در ادامه جلسه خود، بررسی 
صورتجلسه کمیسیون نامگذاری شورای اسلامی شهر تهران را 
در دستور کار قرار دادند و بر این اساس به تغییر نام یک میدان، 
یک خیابان و 17 کوچه رأی دادنــد. بنا به گفته چمران رئیس 
شــورای شــهر تهران از آنجا که اغلب اعضا برای سفر اربعین 
مرخصــی گرفته اند بنابراین هفته آینده صحن شــورا به دلیل 

مرخصی قانونی اعضا برگزار نمی شود.

  زائران در صورت گم شدن گذرنامه به مأموران کنترل 
مراجعه کنند

معاون امور بین الملل و حقوق بشــر وزیر دادگستری و رئیس 
کمیته انتقال محکومان گفت: 25 نفر از زائران اربعین تا هفتم 
شهریور در عراق دســتگیر و به ایران بازگردانده شدند که علت 

اصلی آن ورود غیرقانونی و غیرمجاز به این کشور بوده است.
عســکر جلالیان در گفت و گو با ایرنا اظهارداشت: طبق قوانین 
داخلی عــراق، ورود غیرقانونــی اتباع خارجی به این کشــور 
بازداشت، جریمه و حبس دارد و بعد از مذاکره مقامات دو کشور 
امکان بازگشت این افراد به کشور خود فراهم می شود تا مدت 
زمان زندانی خود را در کشور متبوع خود بگذرانند اما با توافق 
ایران و عراق و به منظور رفاه و تسهیل امور زائران ایرانی در این 
ایام، افرادی که به صورت غیرمجاز وارد عراق شوند، بازداشت، 

جریمه و زندانی نمی شوند و فقط به ایران بازگردانده می شوند.
رئیس کمیته انتقال محکومان در پاسخ به این پرسش که زائران 
در صورت گم شدن گذرنامه خود چه اقدامی باید انجام دهند، 
گفت: با توافق ایران و عراق، در کل مســیر پیاده روی اربعین، 
مأمورانی کنترل و نظارت زائران را برعهــده دارند و اگر زائری 

گذرنامه خود را گم کرد به این مأموران مراجعه کند.

طبق آمار وزارت جهاد  کشاورزی سالانه بیش 
از دومیلیون و 250هزارتن گوشت مرغ در کشور 
تولید و به بازار داخلی عرضه می شود که در برخی 
از فصول با افزایش عرضه و گاهی با کاهش عرضه 
روبه رو می شــویم بنابراین عرضه این محصول بر 
قیمــت این کالا تأثیر بســزایی دارد تا جایی که 
موجــب افزایش قیمت ها یا افــت قیمت و ضرر 

تولیدکنندگان می شود.
طی ماه های اخیر که کشــور با کاهش عرضه 
گوشــت مرغ روبه رو شــده بود، حداقــل روزانه 
1100تن گوشــت مرغ در تهران توزیع می شــد 
اما با توجه به افزایش جوجه ریزی طی هفته های 
اخیر )بیش از 130میلیون قطعه( به نظر می رسد 
بازار با وفور محصول روبه رو شــده است تا جایی 
که به طور مجدد احتمــال آن می رود که با ضرر 

تولیدکنندگان مواجه شویم.
رفع اختــلال در توزیع نهاده  ها و برنامه دقیق 
برای جوجه  ریزی و همچنیــن خرید مرغ مازاد، 
راه حل وزارت جهاد کشاورزی برای جلوگیری از 

التهاب بازار است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
در گفت و گو بــا خبرنگار »ایران« درباره وضعیت 
تولید مرغ زنده گوشــتی و نهاده های طیور گفت: 
با توجه بــه افزایش جوجه ریــزی در هفته های 
اخیــر، طی 4 تا 5 روز گذشــته قیمت مرغ زنده 
روند کاهشی به خود گرفته است به طوری که هر 
کیلوگــرم مرغ زنده به طور میانگین با نرخی بین 
48 تا 56 هزارتومان از تولیدکنندگان در واحدهای 

تولیدی خریداری می شود.
علی ابراهیمی اظهارداشت: این درحالی  است 
که هفته گذشــته قیمت هــر کیلوگرم مرغ زنده 
بیــن 54 تا 60هزارتومان و هفته ماقبل آن بیش 
از 60هزارتومــان در واحدهای تولیدی خریداری 

می شد. وی گفت: بنابراین با  توجه به قیمت مرغ 
زنده، نرخ گوشــت مرغ بــرای مصرف کنندگان 
طی روزهای اخیر کاهشــی شده است به طوری 
که قیمت این محصول بــه 70 تا 80 هزارتومان 

رسیده است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
خاطرنشان کرد: طبق مصوبه دولت به  ازای قیمت 
هر قطعه جوجه یک روزه 900/15 تا 900/16تومان 
و یک کیلوگرم ذرت 300/11تومان و همچنین یک 
کیلوگرم کنجاله ســویا 300/16تومان قیمت هر 
کیلوگرم مرغ زنده 52هزار تومان و گوشــت مرغ 
برای مصرف کنندگان 73هزار تومان تعیین شده بود 
که به علت عدم تحقق ارقام فوق هفته های گذشته 
قیمت این محصول در بازار بیش از نرخ مصوب بود.

وی با اشــاره به عدم تناسب قیمت فعلی مرغ 
زنده با قیمت مصوب ســال گذشته این محصول 
افزود: با توجه به افزایش هزینه های تمام شــده 
تولید از جمله )دســتمزد کارگری، کرایه حمل و 
نقل و افزایش نرخ نهاده های طیور( تولیدکنندگان 
نمی تواننــد این محصول را با نرخ مصوب ســال 
گذشــته عرضه کنند و ادامه ایــن روند می تواند 
منجربه ضرر تولیدکنندگان شود. وی اظهارداشت: 
در حال حاضر با توجه به هزینه های تمام شــده 
تولید، قیمت واقعی هر کیلوگرم مرغ زنده حدود 
60هزارتومان است که اگر کمتر از قیمت واقعی 
مرغ از تولیدکنندگان خریداری شود باید منتظر 
خــروج برخی از تولیدکننــدگان از چرخه تولید 

باشیم.
ابراهیمی یکی از مشکلات این صنعت را کمبود 
نهاده های طیور مانند کنجاله سویا دانست و گفت: 
درحال حاضر تولیدکنندگان هر کیلوگرم کنجاله 
ســویا را با نرخ آزاد 30 تــا 34هزارتومان از بازار 
آزاد خریداری می کننــد که رقم قابل توجهی در 

هزینه های تمام شده تولید است.
وی ادامه داد: البته واردکنندگان نیز درخواست 
افزایش قیمت کنجاله سویا در سامانه بازارگاه را 
نیز داشــته اند که این مهم عملیاتی شــده است 
به طوری که اکنون هر کیلوگرم کنجاله ســویا با 

قیمت 20هزارو 150تومان به فروش می رسد.
وی با بیان اینکه کنجاله سویا در سامانه بازارگاه 
موجود است گفت: آنچه در سامانه بازارگاه عرضه 
می شود کفاف نیاز صنعت طیور کشور را نمی دهد 
بنابراین تولیدکنندگان ناچارند این محصول را از 

بازار آزاد با قیمت های بالا خریداری کنند.
بــه گفتــه وی، پیــش از ایــن نیز هر ســاله 
شــرکت پشتیبانی امور دام کشــور برای حمایت 
از تولیدکننــدگان داخلــی گوشــت مــرغ را از 
تولیدکنندگان خریداری و ذخیره ســازی می کرد 
تا در صورت پیک مصــرف برای تنظیم بازار، این 
محصول را با قیمت های دولتی به بازار عرضه کند، 
اکنون نیز انتظار می رود، شرکت پشتیبانی امور دام 
کشور به منظور حمایت از تولید داخلی وارد عمل 
شود و مرغ مازاد را از تولیدکنندگان خریداری کند.

پیشنهاد اصلاح قیمت مصوب
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
با اشاره به اینکه در تأمین ذرت مشکل و کمبودی 
نداریم گفت: اگر ضرر و زیان تولیدکنندگان مرغ 
گوشــتی ادامه پیدا کند، به طور حتم در ماه های 

آینده قیمت گوشت مرغ افزایشی خواهد شد.
ابراهیمی تصریح کرد: علاوه بر پیشنهاد اصلاح 
قیمــت مصوب مرغ، از وزارت جهاد کشــاورزی 
خواســتیم برای جلوگیری از افت شــدید قیمت 
مرغ در بــازار و ضــرر تولیدکنندگان شــرکت 
پشــتیبانی امور دام وارد عمل شود و مرغ زنده را 
با قیمت های مناسب که تولیدکننده متضرر نشود 

خریداری کند.

قیمت مرغ کاهشی شد

توجه به افزایش 
هزینه های تمام 
شده تولید از جمله 
)دستمزد کارگری، 
کرایه حمل و نقل 
و افزایش نرخ 
نهاده های طیور( 
تولیدکنندگان 
نمی توانند این 
محصول را با نرخ 
مصوب سال گذشته 
عرضه کنند.

     خرید تضمینی گندم از مرز ۱0 میلیون و ۱۵0 هزار تن گذشت

 معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی ضمن اشــاره به اینکه در گندم نان به خودکفایی رسیدیم، درباره آخرین آمار خرید تضمینی گندم گفت: در حال 
حاضر خرید این محصول از کشاورزان به 10 میلیون و 150 هزار تن رسیده است.

علیرضا مهاجر در رویداد معرفی طرح ها و خدمات نوین بیمه کشاورزی با تأکید بر اهمیت بیمه در بخش کشاورزی گفت: باید راهی پیدا کنیم که کشاورزان 
به بیمه کشاورزی علاقه مند و اقدام به این کار کنند.

وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در بازدیدی از غرفه کشاورزی در یکی از نمایشگاه ها بر بحث خودکفایی گندم تأکید بسیاری داشتند و در آنجا اعلام کردند 
که به دیم زارها و آمارها نیز توجه بیشتری شود تا بتوانیم به درســتی تصمیم بگیریم. معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: سال 1400، 4.5 

میلیون تن خرید تضمینی گندم انجام شد زیرا شرایط سختی بود. با پدیده خشکسالی مواجه شدیم و کود نیز به موقع تأمین نشد.
اما با تدابیر اتخاذ شده سال 1401 خرید تضمینی گندم به 7.5 میلیون تن و امسال نیز به 10 میلیون و 150 هزار تن رسید.

به گفته مهاجر با استفاده از ابزار و تکنولوژی می توان به آمار دقیق و درست دسترسی داشت. وی همچنین افزود که برای استحصال آمار دقیق، گندم آبی از 
گندم دیم جدا شد و برای هر کدام پروژه جداگانه ای در نظر گرفته شد.

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در پایان گفت: امسال با عنایت الهی و تمرکز کشاورزان در گندم نان به خودکفایی رسیدیم که دستاورد بزرگی است.
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روزهای اولی که کابینه دولت سیزدهم فعالیت 
خود را آغاز کرده بود، کاهش نرخ تورم تولید، خوش 
خیالی دولتمردان، تلقی شد. بر اساس مستنداتی که 
وجود دارد،  نرخ تورم تولید در آخرین ماه فعالیت 
دولت روحانی به 103 درصد رســیده بود؛  عددی 
که نشــان می داد وضعیت تولید، تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی خوب نیست. افزایش متناوب نرخ 
ارز، کمبود مواد اولیه و تعدد تصمیم های خلق الساعه 
سبب شده بود که شرایط تولید بسیار دشوار شود 
و این امر حتــی منجر به تعطیلی تعداد زیادی از 

واحدهای صنعتی شده بود.
در کمتر از یکسال و بر اساس آمار بانک مرکزی، 
تورم تولیدکننده در ســال منتهی به مهر 1401 
تقریباً نصف شــد؛ افزایش یــا کاهش تورم تولید، 
با وقفه کوتــاه در تورم مصرف کننده اثر می گذارد 
تورم تولیدکننده، شاخص تغییر قیمت مواد اولیه 

واحدهای تولیدی است.
بر این اساس می توان گفت که دولت سیزدهم 
برخلاف تمام باورها توانســت نرخ تورم تولید را با 
ســرعت کاهش دهد و بازار را آرام و شــرایطی را 
فراهم کند که تولیدکنندگان در تأمین مواد اولیه 

دغدغه ای نداشته باشند.
با حذف شــوک های تورم زا در ســال 1401 و 
رویکردهای جدی دولت در رفع ناترازی های موجود 
در بخش های مختلف اقتصادی با هدف کنترل رشد 
نقدینگی از طریق برنامه اصلاح ساختار بودجه، اصلاح 
نظام بانکی، اصلاح صندوق های بازنشستگی، اصلاح 
قیمت گذاری حامل های انرژی و اصلاح قیمت گذاری 
دستوری بر تولیدات بنگاه ها می توان بیش از پیش 
به نتیجه بخشی برنامه های دولت در سال جاری امید 
داشت. از نشانه های این موضوع همان طور که گفته 
شد،  می توان به کاهش قابل توجه تورم ماهانه بخش 
تولید در اردیبهشت سال 1402 نسبت به اردیبهشت 
ســال های 1400-1401 اشــاره کرد. تورم ماهانه 
اردیبهشت سال 1402 در حالی به 3.2 درصد رسیده 
بود که این رقم در سال های 1400-1401 به ترتیب 
5.8 و 9.7 درصد بوده اســت. در خرداد ماه 1401 
نرخ تورم تولیدکننده 42 درصد بود و فروردین امسال 
به 40.7 کاهش یافت.همچنین تورم نقطه به نقطه 
شاخص بهای تولیدکننده در اردیبهشت سال جاری 
با 8.3 درصد کاهش نسبت به ماه قبل به رقم 32.4 
درصد رســید. این در حالی است که تورم نقطه به 
نقطه در اردیبهشــت 1400 عدد 103.1 درصد را 

ثبت کرده بود.

دستاورد برجسته

روز گذشته آیت الله سید ابراهیم رئیسی،  رئیس 
جمهور با اشاره به کاهش نرخ تورم تولید و شرایطی 
که صنعت کشور دارد به مناسبت هفته دولت، گفت: 
تورم تولید 103 درصدی به 30 درصد کاهش پیدا 
کرد. رشــد ماشین آلات تولید در کشور 19 درصد 
شــد و رشد تولید نیز به رقم 6 درصد افزایش پیدا 
کرد؛  شاخص های یاد شده نشان دهنده رشد تلاش 
و پیشــرفت است و همچنین وضعیت اشتغال که 
بسیاری نگران آن بودند به رقم 8.2 درصد رسیده 
است. او ادامه داد: 23 استان کشور اعلام کرده اند 
که در اســتان آن ها، شــرایط کاملًا متفاوت شده 
است. البته ما در یک سوم استان های کشور طبق 
شاخص ها همچنان نگران شرایط بیکاری هستیم. 
اما اشــتغال ایجاد شده و میزان احیای کارگاه ها و 
کارخانه های نیمه تعطیل و تعطیل به رقم 5 هزار 
رسید. رئیس جمهور افزود: فعال شدن 5 هزار کارگاه 
و کارخانه تعطیل و نیمه تعطیل در کشــور یعنی 
تولید و اشتغال در کشور فعال شده و زمینه کار و 
تلاش و فعالیت در بخش های مختلف ایجاد شد. این 
شاخص ها نشان می دهد که کارها و ظرفیت هایی 
که در کشور وجود دارد و تلاش هایی که در کشور 
انجام شده است جواب داده و پس از این هم جواب 

خواهد داد.

ثبات بخشی در بازارها
دولت علاوه بر اینکه ثبات بخشــی به بازارها را 
دنبال می کند، از همــان ابتدا در پی مهار عوامل 
بنیادین تورم بوده و با تکیه بر همین مسیر بود که 
تورم نقطه به نقطه شاخص قیمت تولیدکننده که 
در اردیبهشــت ماه 1400به بالاترین میزان خود 
در سه دهه اخیر )103.1 درصد( رسیده بود، طی 
روند نزولی به 33.1 درصد در پایان اسفند 1400 
کاهش یافت. عدم تناســب رشد بالای نقدینگی 
نشــأت  گرفته از ناترازی های اقتصاد مانند ناترازی 
در بودجه دولت، ناترازی در نظام بانکی، ناترازی در 
بنگاه های اقتصادی و...از جمله عوامل بنیادینی است 
که دولت رفــع ناترازی های موجود در بخش های 
مختلف اقتصادی را با هدف کنترل رشد نقدینگی 
در یک و نیم ســال قبل دنبال کرده است. از آنجا 
که تورم تولیدکننده یک شــاخص پیش نگر برای 
تورم مصرف کننده است؛ بنابراین تداوم روند کاهش 
تورم تولیدکننده، بر تورم مصرف کننده نیز اثر گذار 

خواهد بود.
کارشناسان عنوان می کنند که دولت سیزدهم 
به جهت پیگیری و رعایت کردن 9 مقوله توانست 
نرخ تورم تولید را کاهش دهد. از جمله این موارد 

می توان به افزایش دسترســی مردم و بنگاه ها به 
اعتبارات و تســهیلات بانکی، رفــع موانع تولید، 
ارتقای پیش بینی پذیری اقتصاد، تنظیم بازار، کاهش 
ناترازی انرژی، عرضه دارایی های مالی، تســهیل و 
توســعه تجارت خارجی، کاهش نوسان نرخ ارز و 

جلوگیری از تصمیم های یک روزه اشاره کرد.

دولت گذشته در برابر تولید کنندگان
فعال اقتصادی درباره وضعیت تولید کشــور به 
»ایران« گفت: اقتصاد ایران در قیاس با دو ســال 
پیش، بسیار تغییر کرده است. از سال 1397 تا نیمه 
اول سال 1400 ما بدترین شرایط را سپری کردیم و 
همواره تولید کشور مورد شدیدترین آسیب ها قرار 
گرفته است. رضا احمدوند افزود: از نیمه دوم سال 
1400 و بخصوص در ماه های بهمن و اسفند شرایط 
اقتصادی کشور تغییر پیدا کرد. مهم ترین شاخص 
تغییر که برای تولیدکنندگان اهمیت مضاعفی دارد، 
کاهش نوسان نرخ ارز بود. نرخ ارز در دولت گذشته 
مرتب میل به افزایش داشت و معلوم نبود که چه 
زمانی قرار اســت نرخ ارز ثابت شود. اما در دولت 
رئیسی به جهت توجه به صادرات غیرنفتی و تولید، 
وضعیت ارزی کشــور بهبود یافت. او با بیان اینکه 
تولیدکنندگان نســبت به سال های پیش وضعیت 
بهتری دارند و کمتر تولیدکننده ای را خواهید یافت 
که گله از کمبود مواد اولیه داشــته باشد، تصریح 
کرد: دولت گذشته به شدت در برابر تولیدکنندگان 
بــود و اجازه نمی داد که این بخش فعالیت خود را 
ادامــه دهد؛ دلیل اصلی کــه چنین ادعایی داریم 
ایجاد سدهای مختلف در برابر تولیدکنندگان بود. 
معتقدیم که دولت گذشته ترجیح می داد که واردات 
در اولویت باشد. اگر چنین امری را پیگیری نمی کرد 
چه لزومی داشت که تصمیم های یکباره که به ضرر 

تولیدکنندگان بود، بگیرد.

کاهش تورم مصرف کننده بزودی
آمار که 14مردادماه منتشــر  گزارش مرکز 
شــده گویای آن است که یکی از دستاوردهای 
دولت سیزدهم در مدیریت تورم، کاهش شدید 
تورم تولیدکننده است که بتدریج تأثیر خود را 
بر تورم مصرف کننده نشــان می دهد. به طوری 
کــه تورم تولیدکننــده از ابتدای فعالیت دولت 
ســیزدهم به عنوان یک متغیــر مهم و اثرگذار 
بر تــورم مصرف کننــده، به یک ســوم )تورم 
تولید کننده در اردیبهشت 1402 به 32 درصد 
رســید که افــت 71 واحد درصدی را نشــان 

یافت.  می دهد(کاهش 

کاهش تورم و هزینه های تولید رکورد زد

صنایع تولید 
ماشین آلات و 
تجهیزات در سال 
گذشته حدود 
۱7.۵ درصد رشد 
تولیدات داشته اند.

   صنعت، پیشتاز در بهبود محیط کسب و کار
در بهار سال 1402، وضعیت فضای کسب و کار نسبت به بهار 
سال 1401 و در مقایسه با فصل زمستان سال گذشته بهبود 
یافته اســت. نشــانی آن هم رونق تولید در بخش های مولد 
اقتصادی بوده است. در این فصل بخش صنعت بیشترین رونق 

را داشته و چشم انداز مثبتی را رقم زده است.
نتایج داده های پایش محیط کســب و کار کشور در بهار سال 
1402، نشان می دهد که محیط کسب و کار درمقایسه با سه 
ماهه اول سال گذشــته 0.3 درصد بهبود یافته و بخش های 
مولداقتصادی شامل صنعت و کشاورزی متأثر از فضای مثبت 
کســب و کار، ارتقای رونق پیدا کرده اند، به عبارتی شــرایط 
بخش صنعت و کشاورزی مساعدتر شده  است. ارزیابی محیط 
کسب وکار نشــان می دهد که چه میزان بســتر مناسب برای 
فعالیت های اقتصادی کشور فراهم شــده است. برای ارزیابی 
محیط کسب و کار کشور، داده های فعالان اتاق های بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی کشور، اصناف و تعاونی ها به صورت 
دوره ای و فصلی مورد بررسی و ارزیابی قرار می گیرد. بر اساس 
نتایج حاصل از پایش ملی محیط کســب و کار ایران در بهار 
1402، شاخص کل محیط کســب و کار 6.05 محاسبه شده 
که از وضعیت این شــاخص نســبت به ارزیابی فصل گذشته 

)زمستان 1401( با میانگین 6.11 مساعدتر شده است.
شاخص های بهبود

در بهار 1402، بنــا بر نظریه عمومی کارآفرینی شــین که از 
ســوی اتاق بازرگانی ایران منتشر شــده، محیط کسب و کار 
در بهار ســال 1402 به 6.16 درصد رسید که نسبت به فصل 
زمستان سال گذشــته وضعیت مطلوبی را تجربه کرده است. 
در زمستان سال گذشته بر اســاس این نظریه شاخص محیط 

کسب و کار به طور میانگین، 6.23 درصد برآورد شده بود.
میانگین ارزیابی محیط اقتصادی بر اســاس این نظریه نیز در 
بهار امسال 6.46 درصد برآورد شده که در مقایسه با زمستان 

سال گذشته 0.09 درصد بهبود نشان می دهد.
محیط نهادی اقتصادی کشور در حوزه کسب و کار نیز در بهار 
امســال به 5.91 درصد کاهش یافته که نشان می دهد در این 

بخش نیز فضای کسب و کار 0.06 درصد بهبود یافته است.
نظریه شــین، عوامل مختلفی را که بر فرایند کارآفرینی تأثیر 
می گذارند، بررســی می کند و محیط های نهادی اقتصادی از 

شاخص های مورد بررسی هستند.
در ارزیابی شــین و پایش کســب و کار هر چه اعــداد از رقم 
10 دورتر شوند، نشــانه بهبودی و معکوس آن نشانه افت این 
شاخص ها است. لازم به ذکر است که شاخص شین به دلیل در 
نظر گرفتن وزن عوامل مختلف در محاسبه، از دقت بیشتری 

نسبت به شاخص کل کشور برخوردار است.
آنچه نتایج داده های پایش محیط کسب و کار را در بهار امسال 
برجسته کرده اســت، بهبود تولید اســت، به گونه ای که در 
بهار امســال بخش های مولد اقتصادی یعنی صنعت بالاترین 
شــاخص را به ترتیب از آن خود کرده ، که نشانه رونق در آن 
است. براســاس داده های پایش کســب و کار در بهار امسال، 
بخش صنعت در ایســتگاه 5.95 قرار گرفت که نسبت به سه 
ماهه پایانی سال گذشــته، 0.01درصد بهبود نشان می دهد.

در این میان کشاورزی نیز نسبت به زمستان سال گذشته در 
بهار امسال وضعیت رو به رشدی را تجربه کرده و0.01 درصد 

ارتقا یافته است.
اقدامات دولت

فضای کسب و کار یکی از پیش شــرط های اصلی تحقق رشد 
اقتصادی مطلوب و دستیابی به اهداف برنامه های توسعه است. 
به همین دلیل آیت الله ابراهیم رئیسی با تأکید بر این موضوع 
اظهار داشت: قانون بهبود فضای کســب وکار را اجرا خواهیم 
کرد. همچنیــن، تأمین منابع مالی مورد نیاز کســب و کارها 

متنوع خواهد شد.
در این راســتا یکی از شــاخص ترین اقدامات دولت سیزدهم 
در حوزه اقتصادی، حذف فوری مجوزهای دســت و پا گیر از 
فرایند صدور مجوزهای کســب وکار به منظــور بهبود فضای 

کسب وکار است.
mojavez.( در این مسیر دولت با راه اندازی درگاه ملی مجوزها

ir(، فرایند دریافت مجوزهای کســب و کار را برای بسیاری از 
صنوف تسهیل کرده است.

در این ســامانه، اشــخاص متقاضــی مجوز پــس از تکمیل 
بارگذاری اسناد، حداکثر پس از 15 روز مجوز خود را دریافت 
می کنند. در این فرایند اگر دستگاهی بدون ارائه دلیل موجه 
و قانونی از صدور مجوز خودداری کند، مجوز مورد نظر به طور 

خودکار برای متقاضی صادر خواهد شد.
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همزمــان با ســاماندهی بنگاه های مســکن، 
برای جلوگیری از قیمت ســازی در بازار مسکن، 
ساماندهی سامانه های آگهی فروش اینترنتی نیز 

قرار است اجرا شود.
 پلتفرم هــای فروش آنلایــن، مخصوصاً در 
چند سال اخیر و با شــیوع کرونا، بیشتر مورد 
توجــه قرار گرفته انــد و بســیاری از کاربران، 
کالای مــورد نظر خــود را در ایــن  پلتفرم ها 
جســت و جو می کننــد. در بخش مســکن نیز 
ســایت های آگهی دهنده سال هاست که فعالیت 
خود را شــروع کرده اند. همزمــان خریداران و 
فروشندگان، کاربران سایت های فروش هستند. 
اما برخی سکوهای انتشار آگهی فروش به دلیل 
نبــود چهارچوب مشــخص در نظــارت و ارائه 
قیمت در انتشار آگهی، مرجعی برای قیمت های 
کاذب و غیر واقعی شــده اند. دلالان با استفاده 
از این فضا، تحــرکات زیادی برای جا انداختن 
قیمت های غیر واقعی دارند. یکی از حوزه هایی 
که قیمت ســازی های کاذب بیشتر در آن دیده 
می شود، حوزه مسکن است. درج آگهی مسکن 
با قیمت بالاتر از عرف منطقه ای در ســکوهای 
فروش موجب تســری آن بــه آگهی های دیگر 

مسکن در همان منطقه می شود.
ســید ابراهیــم رئیســی، رئیس جمهــور در 
یازدهمین جلســه شورای عالی مسکن خواستار 
افزایش نظارت بر فعالیت این ســایت ها شد. وی 
با اشــاره به مشکلاتی که سکوهای انتشار آگهی 
در حوزه قیمت سازی برای مردم ایجاد کرده اند، 
گفت: در قدم اول نظارت بر سکوها باید از سوی 
خود اتحادیه ها انجام شــود. قانون نیز همین را 
خواسته است که اتحادیه های صنفی خود مأمور 
و مسئول باشند و نگذارند عضوی از آن صنف به 
مردم اجحاف کند. مسأله سکوها و پلتفرم ها حتماً 
باید ساماندهی شود، به نحوی که قیمت سازی و 

سوداگری در این فضا انجام نشود.
وزیــر اقتصــاد در نشســتی که بــا حضور 
رئیس جمهور برگزار شــده بــود، گفت: در مورد 
تخلفاتی که از سوی سکوها اشاره شد، پیشنهاد 
ما این اســت که طیفی از جرایم پلکانی مصوب 
شود تا در صورت عدم تمکین سکوها در یک ماه 
اول، دوم و سوم مشمول چه جرایمی می شوند. 
در نهایــت احتمال لغو مجوز ســکوها نیز وجود 

خواهد داشت.
عملکرد ســایت ها و پلتفرم های فعال در بازار 
مســکن یکی از چالش های این بازار اســت که 
مهم ترین مشکل آن قیمت گذاری های بعضاً بدون 
قاعده است. به طوری که در موارد متعدد قیمت 

واحد مســکونی بیش از نرخ متعارف منطقه در 
سامانه های فروش مسکن عرضه می شود.

بستری که سکوهای انتشار آگهی برای دلالان 
بخش مســکن آماده کرده اند نارضایتی مردم را 
به دنبال دارد. یکــی از کاربرانی که برای اجاره 
مسکن به این سایت ها مراجعه کرده قیمت های 
عجیبــی که در این ســایت ها بــرای واحدهای 
اجاره ای آگهی شــده اســت را علت تغییر نظر 
صاحب خانــه خود بعد از توافق بر ســر قیمت 
عنوان کرد. کاربر دیگری با اشاره به درج عکس 
و آگهی یک واحد مسکونی در سایت فروش، بعد 
از مراجعه حضوری، متوجه شده عکس ها مربوط 
به آن واحد نیســت و قیمتی که در آگهی آمده 

کاملًا با شرایط آن واحد فاصله دارد.
در مــوردی دیگر با اینکــه آگهی فروش در 
دیوار موجــود بود اما مالک از این آگهی اظهار 
بی اطلاعــی می کرد. از این دســت تخلفات در 
ســایت های آنلایــن آگهی معاملات مســکن 
بی شــمار است. اما نکته مهم تأثیر این تخلفات 
بر افزایش قیمت اســت. پس از آنکه در برنامه 
ســاماندهی بازار مســکن نظارت بــر عملکرد 
بنگاه ها تشدید شد، فعالان بازار مسکن معتقدند 
نظــارت به ســایت های اینترنتی نیــز در کنار 
ساماندهی بنگاه های املاک باید پیگیری شود. 
این موضوع از آنجا اهمیت دارد که بســیاری از 
آگهی ها در ســایت ها را مشــاوران املاک درج 
می کنند و فعالیت مشاوران املاک در سکوهای 
فروش حتی بیشــتر از فعالیت فیزیکی آنها در 
بنگاه است. حتی کاربران از این موضوع شاکی 
هســتند که شــخصاً برای فروش یا اجاره ملک 
اقدام کرده اند اما مشاوران املاک با دیدن آگهی، 
 آن را دوباره آگهی کرده اند. مشــکل اینجاست 
کــه در مواردی واحد به فــروش یا اجاره رفته 
اما آگهی فروش یا اجاره همچنان در ســکوها 

موجود است.
 نایب رئیس اتحادیه املاک در خصوص تخلف 
ســکوهای فروش در بخش مســکن با اشاره به 
اینکه فعالیت برخی اپلیکیشن ها در بازار مسکن 
خطرناک اســت ، گفت: باید از تمام انگیزه هایی 
که بحث مصرفی مســکن را به خطر می اندازد، 

جلوگیری به عمل آوریم.
داوود بگی نژاد با یادآوری فعالیت حدود 180 
هزار مشاور املاک دارای مجوز در کشور، اظهار 
کرد:  معادل حــدود 30 درصد از این تعداد نیز 
خارج از ضوابط اتحادیه مشاوران املاک و بدون 
مجــوز فعالیــت می کنند. اما موضــوع حادتر و 
خطرناک تر افرادی هستند که در فضای مجازی 

و برخی اپلیکیشــن ها در بازار مســکن فعالیت 
می کنند که هیچ شناختی در رابطه با آنها نداریم. 
بایــد از ورود تمام انگیزه هایی که بحث مصرفی 
مســکن را به خطر می اندازد، جلوگیری به عمل 
آوریم. با هدف تأمین مسکن مورد نیاز متقاضیان 
مصرفی، دولت برنامه ســاخت و عرضه مســکن 
همچنین برنامه هایی برای حمایت از مستأجران 
را اجرا می کند. در کنار این برنامه ها، ساماندهی 
بازار نیز نقش مهمــی در کنترل قیمت و ایجاد 

ثبات در بازار مسکن دارد.
در برنامه ســاماندهی بنگاه هــای املاک که 
از نیمه اردیبهشــت اجرا شد تاکنون بیش از 3 
هزار بنگاه متخلف شناسایی شده است. بررسی 
قیمت های فروش و اجاره مسکن نشان می دهد 
که در 3 ماه گذشته قیمت فروش و اجاره مسکن 
کاهشی بوده و در این چند ماه جهش قیمتی در 

بازار مشاهده نشده است.
در ســال های اخیــر، ســکوهای اینترنتی و 
آگهی های آنلاین امــلاک مرجعی برای افزایش 
بی رویه قیمت ها در بازار مســکن به دلیل نبود 
نظارت بوده است.  پلتفرم های درج آگهی فروش، 
مزیت هایــی دارند که مهم تریــن آن حذف نیاز 
بــه حضور فیزیکی در بــازار و در نتیجه کاهش 
هزینه های رفت و آمد برای خانوار و هزینه هایی 
مانند مصرف ســوخت، آلودگی محیط زیســتی 
و... اســت اما در کنار این مزیت ها، سوء استفاده 
از فضــای آنلاین در نبــود نظارت، بخصوص در 
بخش مسکن، باعث شده مزیت های این سکوها 

نســبت به اثر منفی فعالیت آنها، کمرنگ شود.
ضرورت ساماندهی سکوهای فروش

شفافیت قیمت ها و قیمت های دقیق به جای 
قیمت کاذب و یا قیمت ســازی، موضوعی است 
که کاربران به دنبال آن هســتند. به  خاطر درج 
قیمت های کاذب و همچنین عدم اعتماد به درج 
آگهی ها، معمولاً مردم برای جست و جوی ملک به 
این  پلتفرم ها بســنده نمی کنند و آنها مجبورند 
علاوه بر صرف زمــان در  پلتفرم ها، در بازار نیز 
حضور پیــدا کنند در حالی کــه اگر نظارت بر 
فعالیت  پلتفرم ها بیشتر شود و شفافیت قیمتی 
در آگهی ها لحاظ شــود مردم با اعتماد بیشتری 
به جست و جوی مسکن مورد نیاز خود در سکوها 
می پردازند. از آن طرف افزایش نظارت بر فعالیت  
پلتفرم هــا، موجب کاهش تخلف و دلالی در این 
بستر می شــود. همان طور که ســاماندهی بازار 
مشاوران املاک موجب کاهش تخلفات شده است 
ســاماندهی سکوهای فروش نیز نتایج مثبتی در 

بازار مسکن خواهد داشت.

جولان قیمت سازی سکوهای آنلاین

برنامه ساماندهی 
بنگاه های املاک که 
از نیمه اردیبهشت 
اجرا شد تاکنون 
بیش از 3 هزار 
بنگاه متخلف 
شناسایی شده 
است.

     کاهش کارمزد  وام های قرض الحسنه  
ســخنگوی شــورای فقهی بانک مرکزی گفت: شورای فقهی 
بانک مرکزی اســفند 1401 مصوب کرد که کارمزد بانکی به 
مزد کار تبدیل شــود، یعنی از همان ابتدا یــک کارمزد ثابت 
4 درصد به علاوه یک عدد ثابت گرفته شــود کــه در مجموع 
کارمزد تسهیلات قرض الحسنه نســبت به روش قبلی کاهش 

پیدا می کند.
حســین میثمی اظهار داشــت: بانک ها تاکنون این گونه عمل 
می کردند که کارمزد بر اســاس مانده بدهی سالانه تسهیلات 
قرض الحسنه دریافت می شــد، به عنوان مثال، اگر کسی 100 
میلیون تومان وام می گرفت، از قسط اول کارمزد 4 درصد گرفته 
می شد و وقتی سال اول تمام می شد، دوباره از مانده تسهیلات 
کارمزد 4 درصد دیگر گرفته می شــد و همین روال ادامه پیدا 
می کرد و درنهایت به جای کارمزد 4 درصــد، در عمل کارمزد 

تجمیعی حدود 7 درصد گرفته می شد.
میثمی افزود: در حال حاضر بانک رســالت از خردادماه اجرای 
کارمزد جدید تسهیلات قرض الحسنه را                              شــروع کرده و بانک 
قرض الحســنه مهر ایران هم به گفته وزیر اقتصــاد با مصوبه 
شورای پول و اعتبار اجرا خواهد کرد که الگوی مزد واقعی کار در 

تسهیلات قرض الحسنه گرفته شود.

  فراهم شدن پرداخت حقوق به  صورت روزانه
تغییر فرهنگ پرداخت دستمزد نیروی کار از ماهانه به روزانه با 
راه اندازی سکویی فراهم شده است تا از این طریق کارفرمایان با 
ایجاد دسترسی به نیروی کار، پرداخت حقوق را به صورت روزانه 
امکان پذیر کنند. آرین نوربخش، کارآفرین حوزه کســب و کار 
در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: یکی از چالش های نیروی 
کار دریافت حقوق به صورت ماهانه اســت و این در حالی است 
که در فرهنگ سنتی کشورمان بر پرداخت روزانه حقوق تأکید 

شده است.
وی افزود: امکان دارد در طول ماه نیروی کار بنا به دلایلی نیاز 
به دریافت حقوق داشته باشد و برای درخواست مساعده حقوق 
نیز نیاز به چند روز زمان و تأییدیه و امضای مدیران و مسئولان 
دارد، در حالی که با راه اندازی سکوی »حسابو« امکان دریافت 
روزانه و لحظه ای از دستمزد فراهم می شود، بدون اینکه نیروی 
کار عزت نفس خود را خدشه دار کرده و چند روز در انتظار تأیید 

درخواست مساعده باشد.

        بهبود روند تولید لوازم خانگی
روند تولید لوازم خانگی در کشــور رو به بهبود است و در حال 

نزدیک شدن به نقطه امید خود در این زمینه هستیم.
وزیر صمت با بیان این مطلب گفت: نقطــه ضعف  ما بازاریابی 
است و امروز کالای ایرانی به عنوان یک کالای با ارزش محسوب 
می شــود و تصور بهتر بودن کالای خارجی نســبت به کالای 
ایرانی، یک تصور اشتباه است. عباس علی آبادی خاطرنشان کرد: 
دولت مسیر فعالیت تولیدکنندگان را باز می کند و می کوشد تا 
ارز مورد نیاز را از محل صــادرات کالاهای آنها تأمین کند.  وی 
ادامه داد: وزارت صمــت تأمین ســرمایه تولیدکنندگان را به 
شرط افزایش شغل انجام می دهد و در صورت رعایت یکسری 
شــاخص ها، موانع را ســر راه آنها مرتفع خواهد کرد تا بتوانند 

پیشرفت و توسعه پیدا کنند.

       تندیس برنزین 4 ستاره مدیریت دارایی های فیزیکی 
برای پالایش نفت تهران

هفتمیــن مراســم جایــزه مدیریــت دارایی هــای فیزیکی 
PAMAWARD با حضور شــرکت های برتر این حــوزه در اتاق 
بازرگانی ایران درحالی برگزار شد که شرکت پالایش نفت تهران 

توانست برای صنعت پالایش نفت کشور افتخارآفرین باشد.
براساس ارزیابی های صورت گرفته، شرکت پالایش نفت تهران 
به عنوان یکی از الگوهای برگزیده ایرانی در هفتمین همایش جایزه 
مدیریت دارایی های فیزیکی توانست تندیس برنزین 4 ستاره این 
دوره را در میان شرکت های برتر ایرانی از آن خود سازد. این جایزه 
ملی هر ساله با هدف ایجاد فضای رقابتی برای تعالی سازمان های 
دارایی محور، شناسایی و برجسته سازی الگوهای موفق در حوزه 
مدیریت دارایی های فیزیکی، ایجاد فضــای رقابتی برای تبادل 
تجربه های موفق و فرهنگ ســازی و تشویق ســازمان ها برای 
یادگیری و آموزش دانش و مهارت های مورد نیاز مدیریت دارایی 
فیزیکی، برگزار می شود. یکی از مأموریت های مهم جایزه مدیریت 
دارایی های فیزیکی، معرفی سازمان های برتر در این زمینه است.
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جمعیت هلال احمر کشــور، در سال 1922 
میلادی)1301 ه.ش( تحت عنوان جمعیت شیر 
و خورشید سرخ ایران تأسیس شد و توسط کمیته 
بین المللی صلیب ســرخ به رسمیت شناخته شد 
و به عضویت فدراســیون بین المللی جمعیت های 
صلیب ســرخ و هلال احمر درآمد. پس از آن در 
سال 1980، نام و نشان خود را به جمعیت هلال 
احمر جمهوری اســلامی ایران تغییر و شــعبات 
اســتانی و محلی و امکانــات و فعالیت های خود 
را گســترش داد. تا امروز این جمعیت که اعضای 
فعال و تشکیل دهنده آن از داوطلبان بویژه قشر 
جوان به شــمار می روند، در سوانح و حوادث در 
هــر لحظه ای آمــاده خدمت بــه همنوعان خود 
هســتند. از رئیس جمعیت هلال کشور، به بهانه 
هفته دولت، درباره برنامه ها و همچنین کاستی ها 
و مشکلات این جمعیت، پرسیدیم که پاسخ های 

وی را می خوانید.

نوسازی 300 آمبولانس در 3 ماه آینده
یکی از مشکلات هلال احمر، کمبود تجهیزاتی 
اســت که در امدادرســانی ها بــازوی اصلی این 
جمعیت است. کمبود بالگرد و خودروهای امدادی 

از مهم ترین آنهاست.
پیرحســن کولیوند در گفت و گو با »ایران« در 
این باره می گوید: »در حال حاضر 23 بالگرد داریم 
ولی واقعیت این اســت که بیشتر به بالگردهای 
عملیاتی و دید در شــب نیاز داریم. مذاکراتی هم 
انجام داده ایم تا بتوانیم واردات داشــته باشــیم. 
در حــال حاضر در فاز اول حداقل باید 10 بالگرد 
اضافه کنیم. دو هزار خودروی امداد و نجات و هزار 
آمبولانــس دیگر نیاز داریم که به آن ایده آلی که 
مدنظر است برسیم. شاید بیش از 10 سال است 
که ناوگان هلال احمر نوسازی نشده است، البته 
در این دوره نوسازی سرعت گرفته به عنوان مثال 
300 آمبولانس آماده شــده و در حال تجهیز در 
آبادان اســت و تعدادی تا آخر این ماه و بقیه هم 
تا دو، ســه ماه آینده توزیع می شود. خودروهای 

نجات هم تا بهمن ماه وارد و توزیع می شوند.«
تغییر کاربری خودرو به آمبولانس هم موردی 
اســت که تخصص ویژه می خواهــد و به گفته او 
خوشبختانه کشور ما جزو 5 کشوری است که این 
تخصص را دارد: »از خیلی از کشــورهای خارجی 
این کار را بهتر انجام می دهیم تا جایی که صلیب 
ســرخ زمانی که می خواهد آمبولانس به کشوری 
واگذار کند به ما پیشنهاد می دهد تا تغییر کاربری 

را انجام دهیم.«

 سال گذشته بالغ بر 70 درصد تجهیزات 
امدادی نوسازی شد

تا چند ســال پیش پایگاه هــای امداد و نجات 
کوهستانی به لحاظ تجهیزات حتی از کوهنوردان 
هم ضعیف تر بودند اما حالا رئیس جمعیت هلال 
احمر از نوسازی 70 درصدی آنها می گوید: »سال 
گذشــته، ایمنی، اعتماد و اطمینان نیروهای ما با 
نوســازی تجهیزات افزایش پیدا کرد. نیرویی که 
در طول شــیفت شاید مجبور شود سه بار تا یک 
قله برود و بازگردد، حق دارد که تجهیزات خوب 
داشته باشد و از ایمنی آنها مطمئن باشد. همزمان 
با این کار معیشت، حقوق و مزایای این افراد هم 
زیاد شده و تعداد داوطلبان هم روز به روز در حال 

افزایش است.«

 جذب نیرو در هلال احمر
خیلی از افراد نوجوان و جوان دوســت دارند 
در جمعیت هلال احمر جذب شــده و مشغول به 
کار شــوند. کولیوند راه ورود داوطلبانه به هلال 
احمر را سامانه جمعیت هلال احمر بیان می کند 
و توضیح می دهــد: »بعد از ثبت نام، آموزش های 
لازم به داوطلبان ارائه می شــود. در حال حاضر 2 
میلیون و 700 هزار داوطلب داریم که از این تعداد 
140 هزار نفر نخبه هستند. این افراد داوطلبانی 
هستند که هر زمان نیاز به کمک باشد، به همکاری 

می شتابند.«
در میان داوطلبان همواره موضوع کسب درآمد 
و اشــتغالزایی این افراد نیز مطرح است، چه بسا 
افــرادی با این امید به جمعیت ورود می کنند که 
بتوانند درآمدی هم داشته باشند و به عنوان نوعی 
شغل به آن نگاه کنند. رئیس جمعیت هلال احمر 
در زمینه جذب نیرو می گوید:» پایگاه های امداد 
و نجات توســط امدادگران جوان و نجاتگرانی که 
درجه هــای نجات یک، دو، ســه و ایثار دارند در 
حال مدیریت است. به جایی رسیده ایم که اوضاع 
نیروها در پایگاه ها خیلی بهتر از قبل شده است و 
همه راضی اند. هر فردی که به عنوان داوطلب وارد 
می شــود با توجه به بازدهی خود فرد و گذراندن 
دوره های تخصصی، جذب این جمعیت می شود. 
تیم هــای مختلفی هــم در قالب های مختلف در 
حال خدمات رســانی در ســوانح هستند. در این 
تیم ها بانوان زیادی امدادرسانی می کنند. به عنوان 
نمونه تیم ســحر )سفیران حمایت روحی، روانی( 
سطح تاب آوری را بالا می برند. در حادثه متروپل، 
خوی، ســوریه یا ترکیه، این افراد که مددکاران و 
کارشناســان روان شناسی هستند، روحیه دهی و 
ارتقای سطح روحی و ذهنی خانواده ها و کودکان 
را ارتقا می دهند یا تیم یاس )یاران آسیب ستیز(، 
مشتمل بر خانم های بالای 30 سالی که سرپرست 
خانوار و به نوعی آســیب پذیر بوده اند، با کمک 
کمیته امداد توانمند شــده و کار یاد گرفته اند، 

کارهــای خردی که در مناطــق جواب می دهد. 
این افراد خود کســب درآمــد می کنند؛ گروهی 
مواداولیه تهیه می کنند، گروهی تولید می کنند، 
گروهی بازاریابی و گروهی هم کار فروش را انجام 
می دهند. ایــن بانوان نه تنها دیگر آســیب پذیر 
نیستند بلکه آسیب ستیز شده اند. در تیم های باور 
)باشگاه آموزش رسانه( هم جوانان زیادی آموزش 
دیده اند و مربیگری می کنند و افراد زیادی از آنها را 
هم خانم ها تشکیل می دهند، در تیم های واکنش 
ســریع هم خانم های آموزش دیــده و ورزیده ای 
هستند که دقیقاً مانند یک تکاور از نمای بیرونی 
ساختمان های چند طبقه بالا می روند و در بسیاری 

از مواقع می توان از کمک آنها بهره گرفت.«

سگ های زنده یاب
تربیت ســگ های زنده یــاب از جمله مواردی 
اســت که در جمعیت هلال احمر در حال انجام 
است. این سگ ها در تمام بحران ها بویژه در زلزله 
به کمک امدادگران می آینــد. به گفته کولیوند، 
خیلی از این ســگ ها از خــارج وارد و در داخل 

کشور توله گیری می شوند.

لزوم تغییر روش های توزیع بسته های حمایتی
در خیلــی از مواقع وقتی به عنوان مثال زلزله ای 
اتفاق می افتد، گاهی روش توزیع بسته های حمایتی 
واقعاً شــکلی اســف بار به خود می گیــرد. دیدن 
صحنه هــای هجوم مــردم به خودروهــای حامل 
موادغذایی و بهداشــتی و دل نگرانی آنها از اینکه 
نتوانند کمکی دریافت کنند برای همه دردناک است.

 واقعــاً نمی توان این موضوع را طوری مدیریت 
کرد که این چنین  شأن افراد پایین نیاید؟ کولیوند 
در پاسخ به این سؤال، زلزله ترکیه را مثال می زند: 
»در ترکیه منطقه متأثر از زلزله از همه افراد خالی 
شد و برای امدادرسانی کاملًا دست امدادگران باز 
بــود. خیلی از افراد ما بســیاری را زنده از زیر آوار 
بیرون کشــیدند. با کمک ســگ های زنده یاب و 
خودروهای مجهز به چراغ های قوی و نورافکن در 
شب  امدادرسانی ها در طول شب هم ادامه داشت. 
در آن زمان عالی ترین نشــان خدمت را کشور ما 
از ترکیــه دریافت کرد. پس معلوم اســت خوب و 
صادقانه کار کرده ایم. از بین 20 کشوری که قدردانی 
شــدند ما دو لوح گرفتیم و عالی ترین نشان را هم 
دریافت کردیم. حالا برمی گردیم به پاســخ سؤال 
شــما ،هوشمندســازی کارها و فعالیت ها یکی از 
نیازهای اصلی اســت. برای پیشگیری از هرگونه 
بی نظمی بهترین راه حل اســتفاده از نرم افزارها و 
هوشمندسازی است. از این طریق می توان متوجه 
شد کدام خانواده ها از حمایت ها برخوردار شده اند 

و به کدام هنوز رسیدگی نشده است.

ما »جمعیت« هستیم؛ یعنی همیشه در کنار مردم

داوطلبان همواره 
موضوع کسب 
درآمد و اشتغالزایی 
این افراد نیز مطرح 
است، چه بسا 
افرادی با این امید 
به جمعیت ورود 
می کنند که بتوانند 
درآمدی هم داشته 
باشند و به عنوان 
نوعی شغل به آن 
نگاه کنند.

  چرا گوشی من کند است؟
حتی اگر یکی از جدیدترین و بهترین گوشی های اندرویدی را 
هم داشته باشید، ممکن است پس از مدتی، دستگاه شما کندتر 
از حد انتظارتان کار کند که البتــه این موضوع می تواند دلایل 
مختلفی داشته باشد و بالطبع، راهکارهای گوناگونی هم می توان 

برای آن ارائه داد.
ری استارت کردن گوشی

گاهی کندی گوشــی کاملًا مقطعی اســت و می توانید با یک 
ری استارت و روشن و خاموش کردن ساده، مشکل را حل کنید. 
برخی از فرایندهای پس زمینه می توانند به طور موقت سرعت 
تلفن شــما را کاهش دهند، اما شناســایی آنها چندان راحت 
نیست، به همین دلیل راه اندازی مجدد گوشی یک روش سریع 
و مؤثر برای متوقف کردن آنهاســت. اگر از دستگاه هایی با رم 
پایین استفاده می کنید بهتر است حداقل یک بار در هفته این 

کار را انجام دهید.
پاکسازی فضای ذخیره گوشی

یکی از دلایل کند شدن گوشــی، پرشدن فضای ذخیره سازی 
تلفن همراه شماست. برای مقابله با این مشکل، در گام نخست 
بهتر است گوشی متناســب با نیاز خود خریداری کنید. درغیر 
این صورت در صورت قدیمی بودن گوشی یا کم بودن حافظه، 
بهتر است بدانید وقتی کمتر از 10درصد از فضای ذخیره سازی 
دستگاه شــما باقی مانده باشــد، مطمئناً گوشــی بسیار کند 
می شود و بسیاری از برنامه ها نمی توانند به درستی عمل کنند. 
بنابراین همیشــه به فکر حذف فایل های اضافه باشــید. برای 
این کار ابتدا به تنظیمات گوشــی)setting( بروید، در قسمت 
ذخیره سازی)storage(، عکس هایی با حجم بالا را که نیازی به 
ذخیره سازی آنها ندارید پیدا و آنها را پاک کنید. در این میان، 
فضای ابری را هم فراموش نکنید. می توانید از داده ها، یک نسخه 
پشتیبان در فضای ابری تهیه کنید چراکه عکس ها و ویدیوها 
فضای زیادی اشــغال می کننــد، بنابراین مرتبــاً از فایل های 

رسانه ای بزرگ در Google Photos نسخه پشتیبان بگیرید.
Lite Edition استفاده از برنامه های

 Lite بسیاری از اپلیکیشن ها مانند فیس بوک، برنامه های نسخه
را برای دستگاه های اندرویدی قدیمی و پایین رده با رم و فضای 
ذخیره سازی محدود ارائه می کنند که کم حجم تر از برنامه های 
اصلی هستند.هرچند درحال حاضر گوگل برنامه های Lite خود 
را تعطیل کرده، اما بسیاری از شــبکه های اجتماعی همچنان 

نسخه های Lite را ارائه می دهند.
به روز رسانی نرم افزارها

اگر احساس می کنید تلفن شما کند اســت، به روزرسانی های 
موجود را بررســی کنید. گوگل با هر نسخه جدیدی اندروید را 
بهینه می کند. بیشتر سازندگان همین کار را برای پوسته های 
نرم افزاری خود انجام می دهند، بنابراین ارتقا به آخرین نسخه 
اندروید می تواند منابع سیستم را در دستگاه شما آزاد کند، که 
این موضوع به بارگذاری ســریع تر برنامه ها و افزایش ســرعت 
سیســتم کمک می کند. ایــن کار را علاوه بر سیســتم عامل، 
باید برای سایر اپلیکیشــن ها هم انجام دهید. حتی می توانید 
به روزرسانی های خودکار را در فروشگاه های اپ روشن کنید تا 
به محض اتصال به وای فای، حتی اگر از گوشی خود استفاده ای 

نمی کنید، برنامه ها به روزرسانی  شوند.
حذف نصب اپلیکیشن های بدون استفاده

برنامه ها و اپلیکیشن های اســتفاده نشده، فضای ذخیره سازی 
تلفن همراه را اشــغال می کنند و اگر در پس زمینه اجرا شوند 
 )RAM( ممکن است درنهایت منجر به مسدود شــدن حافظه
شوند. اگر برنامه هایی را دانلود کرده اید که دیگر از آنها استفاده 
نمی کنید، حذف نصب)Uninstall( آنها می تواند سرعت گوشی و 
عمر باتری را بهبود بخشد. اگر هم نمی خواهید برنامه ها را حذف 
کنید، می توانید حافظه پنهان)کش( آنهــا را پاک کنید. برای 
 Battery and device این کار سراغ تنظیمات بروید و از بخش
care گزینه Storage را انتخاب و روی آن کلیک کنید. سپس 
با ضربه زدن بر گزینه برنامه هایی که اخیراً استفاده نشده، یک 
برنامه انتخاب کنید و روی Clear Cache ضربه بزنید تا بخشی از 

حافظه گوشی آزاد شود و سرعت گوشی بهبود یابد.
بازگشت به تنظیمات کارخانه

اگر با وجود انجــام همه این موارد همچنان از کندی گوشــی 
خود گلایه مندید، تنها یک راهکار برایتــان باقی می ماند و آن 
هم بازگشت به تنظیمات کارخانه)ریست فکتوری( است. البته 
قبل از آن باید ابتدا یک نسخه پشــتیبان از اطلاعات ضروری 
خود ایجاد کنید یا داده های ارزشمندتان را به کارت حافظه یا 
کامپیوتر و لپ تاپ انتقال دهید. هرچند با این کار تمام داده ها 
از بین می رود ولی یک راه عالی برای بهبود عملکرد گوشی تان 

محسوب می شود.
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   درخواست تاج از کیومرث هاشمی

کیومرث هاشمی، سرپرست وزارت ورزش و جوانان صبح دیروز 
همراه با مهدی تاج رئیس فدراســیون فوتبال، ســهیل مهدی 
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ، افشین پیروانی مدیر تیم 
فوتبال پرســپولیس و تعدادی دیگر از مسئولان مربوطه از روند 
بازسازی ورزشگاه آزادی بازدید به عمل آوردند. تاج در حاشیه این 
بازدید از هاشمی درخواست کرد زمینه حضور هواداران استقلال 
و پرسپولیس را در ورزشگاه آزادی فراهم کند و البته به سرپرست 
وزارت ورزش اعلام کرد این اســتادیوم در شرایط فعلی اش نیز 
ظرفیت میزبانی از 50 هزار هوادار را در زمان برگزاری بازی های 
این تیم ها دارد. افشین پیروانی، مدیر تیم فوتبال پرسپولیس پس 
از این بازدید اعلام داشت: »خدا را شکر صحبت های ما تأثیرگذار 
بود. امروز هم قبل از سفر به اهواز اینجا آمدیم و بحث رختکن ها 
و نور ورزشگاه مطرح شــد. در دو بازی برق ورزشگاه قطع نشده 
و خدا کند در بازی ســوم این اتفاق رخ ندهد! امیدوارم تدابیری 
اندیشیده شود و مشکلات مالی مرتفع گردد تا از فوتبال، ورزشگاه 
و حضور هواداران لذت ببریم. همه کمک کنند تا ورزشگاه آزادی 
زودتر آماده شود.« در این بازدید مسئولان ورزشگاه توضیحاتی 
را در مورد وضعیت رختکن ها و بازسازی به وزیر ورزش و جوانان 

و مسئولان فدراسیون فوتبال ارائه دادند.

   بی تفاوتی استقلال به پرونده سیاه وردا!
طبق اعلام روزنامه الشرق عربســتان، عمرو ورده با استقلال به 
توافق نهایی رسیده است و نخستین بازیکن مصری لقب گرفت 
که در لیگ ایران به میدان می رود. این هافبک بازیساز، چهار روز 
بعد از فسخ قراردادش با الرجاء مراکش با استقلال به توافق نهایی 
رسید و راهی این تیم خواهد شد. قیمت این انتقال طبق اعلام 
ترانسفر مارکت 150 هزار یورو برای یک فصل عنوان شده و مدت 
این قرارداد هنوز به صورت رسمی اعلام نشده است. به گزارش 
ایســنا ورده یکی از جنجالی ترین بازیکنان تاریخ فوتبال مصر 
است. پیش از این هم به اتهام رسوایی اخلاقی از تیم ملی فوتبال 
مصر کنار گذاشته شــد و از پائوک یونان هم به دلایل انضباطی 
از تمرین کنار گذاشته شــده بود. درباره جدایی این بازیکن از 
الرجاء گمانه زنی های زیادی وجود داشــت بعضی بیماری او را 
بهانه کردند و بعضی هم نوشتند که چون قسط نخست قرارداد 
او پرداخت نشد فسخ کرد؛ البته پدر او چنین مسائلی را رد کرد 
و نوشــت که بازیکنان تیم الرجاء رفتار خوبی با او نداشتند و به 

همین خاطر جدا شد.

   قرارداد ۱۵ میلیاردی با همسر بازیکن!
یکی از باشگاه های لیگ برتری فوتبال با همسر یکی از بازیکنان 
خود که در یک رشته ورزشی دیگر در این باشگاه فعالیت می کند، 
قرارداد 15 میلیاردی منعقد کرده است. به گزارش ایسنا، سازمان 
بازرسی کل کشور چند روز قبل در نامه ای محرمانه به فدراسیون 
فوتبال نســبت به قراردادهای یکی از باشــگاه های لیگ برتری 
ایراداتی وارد کرده است. باشگاه مذکور با یکی از بازیکنان تیمش 
قراردادی پنج میلیارد تومانی بسته و با همسر آن بازیکن که در 
یک رشته ورزشی دیگر در آن باشگاه فعالیت می کند، قرارداد 15 
میلیاردی منعقد کرده تا به این ترتیب بتواند سقف بودجه خود 
را در لیگ برتر رعایت کند. نکته جالب دیگر این است که قرارداد 
یکی از بازیکنان این باشگاه به ریال بسته شده اما در قرارداد ذکر 
شده مبلغ آن تا زمانی اعتبار دارد که نرخ دلار در بازار حدود 50 
هزار تومان باشد و در صورت افزایش نرخ دلار، مبلغ قرارداد هم 

به نسبت آن افزایش می یابد.

  صیادمنش در لیست فروش هال سیتی
سایت hulllive انگلیس، مدعی شد که باشگاه هال سیتی، اللهیار 
صیادمنش را در لیســت فروش خود قرار داده است. این سایت 
نوشت: »یکی دیگر از بازیکنان هال سیتی که مورد توجه تیم های 
اروپایی و لیگ MLS قرار گرفته، اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی 
این تیم است. در شرایطی مشابه اسکار استوپینان، باشگاه حاضر 
نیست اجازه دهد یک چهره بســیار محبوب این باشگاه را ترک 
کند، بدون اینکه بتواند منبع مالی خوبی برای هال سیتی باشد و 
البته جایگزینی برای آنها وجود داشته باشد. این مهاجم ایرانی 
پس از یک مصدومیت طولانی مدت، جمعه شــب برای تساوی 
مقابل بریستول سیتی به نیمکت هال ســیتی بازگشت.« گفته 
می شود هال سیتی به دلیل خالی کردن لیست خود باید برخی 
از بازیکنانش را یا به صورت قطعی یا قرضی از لیست خارج کند 

اینکه ســرمربی تیم ملی چــه افکاری را برای 
موفقیــت در جام ملت های آســیا در ســر دارد، 
موضوعی است که بسیاری علاقه مندان به فوتبال 
ایران به دنبال آن هستند. موضوعی که امیر قلعه 
نویــی درباره آن اظهارنظر جالبــی انجام داده و 
عنوان کرده سیاســت های سر الکس فرگوسن را 
دنبال می کند! ژنرال درباره جلســه ای که درباره 
وضعیت تیم ملی و تیم امید برگزار شــد، چنین 
توضیح داد: »جلسه خیلی خوبی در خصوص کلیت 
فوتبال ایران، لیگ، منافع باشــگاه ها و هماهنگی 
با تیم ملی امید و بزرگسالان بود. سازمان لیگ و 
سرمربی تیم ملی امید دغدغه های خود را گفتند 
و ما هم بیشــتر شنونده بودیم. خودم سال ها آن 
طرف میز و مربی باشگاه بودم و می دانم باشگاه ها 
دغدغه خود را دارند. تیم امید ما تقریباً چند دهه 
اســت که به المپیک صعــود نکرده و باید از رضا 
عنایتی تشکر کنیم که در این شرایط سخت آمد 
و این مسئولیت را قبول کرد. با فشارهایی هم که 

بوده خیلی خوب کار را جلو می برد.
در حالی کــه مربیان قبلی تیم ملی نظیر کی 
روش، بازیکنان را به لژیونر شــدن تشــویق می 
کردند، قلعه نویی به بازگشــت لژیونرها به لیگ 
ایران چنین واکنشــی داشته است: »در فهرست 
گذشــته 13 نفر از لیگ و 11 نفر دعوت شده به 
تیم ملی لژیونر بودند و این باعث شد که خیلی از 
لژیونرها مانند شــجاع خلیل زاده، کنعانی زادگان 
و حســین زاده و چند نفر دیگر به لیگ خودمان 
بازگردند. این نشان می دهد که کادرفنی تیم ملی، 
لیگ برایش مهم اســت. لیگ را رصد کردیم و در 
این 3، 4 هفته هیچ مجموعه ای از تیم ملی نبوده 
که آنقدر لیگ را رصد کند. ســعی کردیم عدالت 
را انجــام دهیم، نه به فضای مجازی، به هیچ چیز 

دیگر کار نداریم.«

شاید یک سری به خاطر مسائل انضباطی 
نباشند

درگیری محمدحسین کنعانی زادگان در بازی 
فینال کافا این شایعه را مطرح کرده که او به اردوی 
آینده تیم ملی دعوت نمی شود. در این بین، قلعه 
نویی هم اعلام کرد شاید یک سری از بازیکنان به 
خاطر مسائل انضباطی در تیم ملی نباشند: »شاید 

در اردوی جدید یک ســری نفراتی باشند که در 
اردوی قبلی نبودند. یک ســری هم شایســتگی 
داشــتند در اردوی قبلی باشــند اما به خاطر یک 
سری مسائل نبودند. در مرحله جدید هم شاید یک 
سری به خاطر مسائل انضباطی نباشند. ما علاوه بر 
مسائل فنی به مسائل اخلاقی و انضباطی در داخل 
زمین هم خیلی توجــه داریم. در بازی با ژاپن در 
جام ملت ها 3 بر صفر باختیم در صورتی که بازی 
نزدیــک بود. به جای اینکــه به بازی فکر کنند به 

سمت داور رفتند و همین باعث شد گل بخوریم.
 

واکنش به شایعه درباره سردار
موضوع پیوستن سردار آزمون به رم و احتمال 
بازی نکردنش در جام ملت ها، یکی از ســوژه های 
چند وقــت اخیر بوده که قلعــه نویی درباره آن 
عنوان کرد: »ســردار بازیکن مــن بوده و در 15 
سالگی در سپاهان کنارم بود. این چیزها را ما هم 
شنیده ایم، خراطی هماهنگی ها را انجام می دهد و 
الهویی هم یکی از وظایفش این است که با لژیونرها 
صحبت کند. این چیزی که شــما می گویید )در 
مورد ســردار( را ما هم شنیدیم، اما فکر نمی کنم 

صحت داشته باشد.«
 

ما همان سیاست و روش فرگوسن را داریم
قلعه نویی با اشــاره به اینکــه دو اتفاق خوب 
افتاده اســت، عنــوان کرد: » تیم ملــی اتحاد و 
وحدت دارد البته در گذشــته هم بــود. قبل از 
بازی هــای کافا می خواســتیم به یک ســری از 
بازیکنان استراحت بدهیم اما خودشان داوطلبانه 
آمدند و این مسأله خیلی مهمی بود. برای همین 
بازی با بلغارســتان هم می خواســتیم به یکی دو 
بازیکن اســتراحت بدهیم اما آنها هم راغب بودند 
بیایند. اینها موفقیت هایی اســت که ما به دست 
آوردیم. در تیم ملی علاوه بر نتیجه گرایی با یک 
شیب ملایم جوانگرایی هم انجام دهیم. اگر اشتباه 
نکنم، در جام جهانی یکی از تیم های پیر مسابقات 
بودیم. فرگوسن در منچســتر تغییرات داشت و 
نتیجــه هم می گرفت و لطمــه هم نمی خورد. ما 
هــم همان سیاســت و روش را داریم. کما اینکه 
در ســال 2007 هم همین کار را کردیم. در کنار 
تیم اصلی، تیم »ب« را هم درست کردیم که در 

بازی های اردن قهرمان شد، اما با وجود تیم امید 
و تقویم فشــرده نمی توانیم تیم »ب« را تشکیل 
دهیم. همه بازیکنان عاشقان ایران و خالصانه به 
دنبال خوشحالی مردم هستند و سردار هم از این 

قضیه مستثنی نیست.«

خداداد می توانست مربی بزرگی شود
قلعه نویی در مورد حضــور خداداد عزیزی و 
هومن افاضلی به عنوان مشــاورانش در تیم ملی 
چنین نظر داد: »افاضلی تجربه های بسیاری دارد 
و بســیار به روز و کاربلد اســت. خداداد هم یک 
وزنه فوتبالی اســت. او را خیلی دوســت دارم و 
گلی که مقابل استرالیا زد و زحماتی را که کشید 
نمی توانیــم فراموش کنیم. خــداداد ایرادی در 
مربیگری اش داشــت. او می توانست بسیار مربی 
بزرگی شــود. چون بازی هایی کــه از تیم های او 
می دیدم، متوجه فلسفه مربیگری اش می شدم. به 
نظرم انتخاب هایش خوب نبود و تیم هایی بودند 
که مشکلات مالی داشتند. به هرحال این افراد بر 
اساس قابلیت و توانایی انتخاب شدند و می توانند 

به ما کمک کنند.«

قلعه نویی - کی روش؛ شاید 24 مهر
تیم ملی فوتبال کشورمان که در جام ملت های 
آســیا با تیم های امارات، فلسطین و هنگ کنگ 
همگروه است و خود را برای حضور در این رقابت ها 
آماده می کند، قرار است در تورنمنت چهارجانبه 
اردن شرکت کند. این تورنمنت با حضور تیم های 
ملی فوتبال ایران، عراق، اردن و قطر از 21 تا 24 
مهرماه در ورزشــگاه بین المللی شهر امان برگزار 
خواهد شد. طبق برنامه ای که برای این رقابت ها 
اعلام شــده، جمعه 21 مهر و از ساعت 18، عراق 
با قطر و از ساعت 21، اردن و ایران با هم مسابقه 
می دهند. دوشــنبه 24 مهر نیز بازی رده بندی، 
ساعت 18 و بازی فینال، ساعت 21 برگزار خواهد 
شد. در این شــرایط، احتمال اینکه ایران و قطر، 
فینالیست شــوند و قلعه نویی و ملی پوشان برابر 
سرمربی سابق تیم ملی یعنی کارلوس کی روش که 
هدایت عنابی پوشان را برعهده دارد، قرار بگیرند، 
وجود دارد که در صورت این اتفاق، شــاهد یک 

تقابل دیدنی خواهیم بود.

سردار بازیکن 
من بوده و در ۱۵ 
سالگی در سپاهان 
کنارم بود. این 
چیزها را ما هم 
شنیده ایم، خراطی 
هماهنگی ها را 
انجام می دهد و 
الهویی هم یکی از 
وظایفش این است.

قلعه نویی، فرگوسن می شود!
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ابوالفضل حسین زاده 

هند دومین تولیدکننده برتر تلفن همراه جهان شدهند دومین تولیدکننده برتر تلفن همراه جهان شد

 

روند رو به رشد کاربران تلفن همراه در جهان
با توجه بــه افزایش تعــداد کاربران تلفن همــراه در جهان، 
بی شــک تولید تلفن همراه به شــرط مقرون به صرفه بودن، 
برای بســیاری از کشــورها در کانون توجه قرار گرفته است. 
 Counterpoint Research مطالعات مؤسســه تحقیقاتــی
نشــان می دهد تا پایــان 2023 تعداد کاربــران تلفن همراه 
جهــان بــه 7.33میلیارد نفــر می رســد و تعــداد کاربران 
تلفن های هوشــمند جهان از مــرز 6.92 میلیــارد نفر عبور 
خواهد کرد. بــه بیان دیگر، تــا پایان ســال جاری میلادی، 
حــدود  85.95درصد از مردم دنیا تلفن هوشــمند در اختیار 
خواهند داشت؛ رقمی که بســیاری از نگاه ها را به تولید تلفن 

همراه جلب می کند.
هند موفق در عرصه تولید

یکی از کشورهایی که در حوزه تولید تلفن همراه بسیار موفق 
عمل کرده و در حال حاضر به دومین کشور بزرگ تولیدکننده 
مجموع گوشــی های هوشــمند و فیچرفون)دکمه ای( تبدیل 
شده، هندوستان اســت. این کشــور برای تولید گوشی های 
هوشمند، گام های بزرگی برداشــته است. اجرای برنامه های 
ابتکاری مناســب همچون طرح»ســاخت هند« و ارزیابی از 
وضعیت بازار داخلی و منطقه ای توســط دولت هند از ســال 
2014 تاکنون، باعث شده اســت که میزان تولید تلفن همراه 
در این کشور حالا از مرز 2 میلیارد دســتگاه عبور کند و نرخ 
رشد مرکب ســالانه مرکب 23 درصدی )CAGR( را برای هند 
به ثبت برســاند. )از نرخ رشــد مرکب ســالانه به عنوان سود 

سالانه هم یاد می شود(.
ابتکاری برنامه های 

کارشناســان معتقدنــد دولــت هند بــا اجــرای برنامه های 
مختلف همچــون طــرح 1.4تریلیون دلاری تقویــت تولید 
 )PMP( با تمرکز بر زیرســاخت ها، طــرح تولید فازی )PLI(
و طرح تولید الکترونیــک )SPECS(، حمایت قابل توجهی از 
صنعت تولید گوشــی همراه در کشــور خود داشته است. این 
برنامه ها با اختصاص منابع مالی، تســهیلات، حذف مالیات و 
حقوق گمرکی، حمایت از صــادرات و واردات تولیدکنندگان 
و حمایت از تحقیق و توســعه و فضای نوآورانه، به شرکت های 

تولیدکننده گوشی همراه کمک کرده اند.
به اعتقاد ایــن کارشناســان، دولت هند با اصــلاح قوانین و 
مقــررات مربوط به تولید و فروش گوشــی همراه، یک محیط 
رقابتی برای شــرکت های تولیدکننده گوشــی همراه ایجاد 

کرده است.
برای مثال، دولــت هند با اجرای طرح رجیســتری، واردات 
گوشی های خارجی را دشــوارتر و گران تر کرده است تا بازار 

را برای فروش گوشی های داخلی فراهم کند.

چه کشــورهایی در جهان تولیدکننده تلفن همراه هستند؟
از میان 195کشــور دنیا، 20 کشــور به طور جدی در حوزه 
تولیــد تلفن همراه فعالند. از این 20 کشــور هم 3کشــور در 
مجموع 80درصــد از تولید تلفن همراه جهــان را در اختیار 
دارند. اگر شــوکه شــده اید، باید گفت در گذشــته شرایط از 
ایــن هم عجیب تر بوده اســت و تنها یک کشــور یعنی چین، 
مســئولیت تولید 80درصــد تلفن همراه جهــان را به عهده 
داشــت، اما با اتفاقاتی که در این مســیر رخ داده، حالا دیگر 

تولید تلفن همراه انحصاری نیست.
انتظار می رود چین به عنوان نخســتین کشــور تولیدکننده 
تلفــن همراه دنیا، تــا پایان 2023، حــدود 50درصد از کل 
تولید تلفن همــراه جهان را به عهده بگیــرد، درحالی که در 
ســال 2021 این رقم برای چین حدود 67درصد بود. امسال 
بعد از چیــن، هند عنوان دومیــن تولیدکننــده تلفن همراه 
جهان را به خــود اختصــاص داده و گفته می شــود تا پایان 

سال جاری، این کشــور حدود 20درصد از تلفن همراه جهان 
را تولید خواهد کرد.

پــس از آن، ویتنام با تولیــد 10درصد تلفن همــراه جهان، 
در جایگاه ســوم ایســتاده اســت. البته پیش از ایــن ویتنام 
دومیــن تولیدکننده تلفن همراه بود که هند موفق شــد این 
کشور را به عقب براند. از دیگر کشــورهای تولیدکننده تلفن 
همراه در جهان می توان به ایالات متحده امریکا، ســنگاپور، 
هنگ کنــگ، کره جنوبــی، آلمان، جمهوری چــک، اتریش، 
رواندا و آفریقای جنوبی اشــاره کرد. 20 درصــد باقیمانده از 
تولید تلفن های همراه جهان به این کشــورها اختصاص دارد.

هند به دنبال بازارهای صادراتی
  Counterpoint Research برخی از کارشناســان مؤسســه
معتقدند دولت هند به دنبال برداشــتن گام های بزرگتری در 
صنعت تلفن همراه اســت چراکه قصد دارد طرح های مختلفی 
برای تبدیل هند به »هاب تولید و صادرات نیمه رســانا« اجرا 
کند. یکی از موضوع هایی که در هند به آن توجه شــده، تلاش 
برای کاهش شــکاف دیجیتال شــهری و روستایی بوده است 
تــا جمعیت کاربر تلفن همراه داخلی در روســتاها هم به رقم 
مناسبی برسد. گفته می شــود گام بعدی هندوستان، تبدیل 

شــدن به یک نیروگاه صادرکننده تلفن همراه است.
 آمار نشــان می دهــد تا پایان ســال جاری میــلادی، تعداد 
کاربران تلفن هوشــمند در هند به بیش از یــک میلیارد نفر 
می رســد و این رقم تا ســال 2027 بیش از 1.55میلیارد نفر 
خواهد بود بــه همین دلیل هم در هندوســتان تلاش زیادی 
شــده اســت تا میزان تولید گوشــی های هوشــمند افزایش 
یابد. پراچیر ســینگ، تحلیلگر ارشــد هندی تبار در مؤسسه 
Counterpoint Research درباره علــل موفقیت دولت هند 
در ایــن زمینه گفته اســت: هندوســتان طرح هــای زیادی 
راه اندازی و اجرا کــرده که در طول ســال ها منجر به جهش 
بزرگی در تولید تلفن همراه شــده است. میزان بالای تقاضای 
داخلی، افزایش ســواد دیجیتال و فشار دولت از دلایل اصلی 
این رشد است. با توجه به این شــرایط، باید منتظر سال هایی 
بهتر برای صنعت فناوری هندوســتان بویــژه در حوزه تلفن 

همراه این کشور بود.
راه درازی که هند پیموده است

تحقیقاتــی  مؤسســه  کارشناســان  از  پاتــاک  تــارون 
Counterpoint Research می گویــد: هند راه درازی را در 
تولید تلفن همراه پیموده و شــاهد افزایــش تولیدات داخلی 
در طول ســال ها برای پاســخگویی به تقاضــای داخلی بوده 

است.
 در ســال 2023، بیش از 98 درصد از تلفن هــای همراه در 
بازار این کشور، »ســاخت هند« بود، درحالی که این رقم در 
ســال 2014 یعنی در دولت قبلی هنــد، تنها 19 درصد بوده 

است.
بــه گفته این کارشــناس، با توجــه به حمایت هــای دولت، 
بسیاری از شــرکت ها در حال راه اندازی واحدهایی در کشور 
برای تولیــد تلفن همراه و قطعات آن هســتند کــه منجر به 
افزایش میزان ســرمایه گذاری، اشــتغالزایی در این حوزه و 

توسعه کلی اکوسیســتم تولید تلفن همراه می شود.
بازار 10میلیارد دلاری صادرات هندوستان

با توجــه به برنامه های متعدد و ابتــکاری که دولت هند برای 
افزایش تولیــد تلفن همراه در پیش گرفتــه، میزان صادرات 
محصولات این کشــور روند روبه رشدی داشــته به گونه ای 
که داده هــای انجمن تلفن همراه و وســایل الکترونیکی هند 
)ICEA( نشــان می دهد ارزش صادرات تلفن همراه ســاخت 
این کشــور در ســال مالی منتهی به 31 مارس 2023، بیش 
از 10 میلیــارد دلار بوده و مقصد بیشــتر این محصولات هم 
5کشــور امارات، امریکا، هلند، بریتانیا و ایتالیاست.  »پانکاج 
موهیندرو«، رئیس ICEA ابراز امیدواری کرد که سال 2023 
نقطه عطفــی برای صنعت تلفــن همراه هند باشــد و میزان 
صادرات این کشور تا پایان سال جاری میلادی از 12 میلیارد 
دلار عبور کند.  وی گفت: هند احتمالاً تا ســال 2027 حدود 
45 تا 50درصد از گوشــی های اپل را تولیــد می کند و به این 
ترتیــب به بزرگ ترین ذینفع صادرات دنیــا در زنجیره تأمین 
گوشی های هوشــمند تبدیل خواهد شد. این کشور در پایان 
ســال 2022، حدود 10 تــا 15 درصــد از کل ظرفیت تولید 
آیفــون جهان را به خود اختصــاص داده بود و در حال حاضر 

آیفون های 12 و 13، 14 و 14 پلاس را تولید می کند.

 »داســتان های این مجموعه، کاوشــی در جنبه های گوناگون زندگی در روســیه از سال 
1937 تا کنون هستند. نویســنده جامعه ای را به تصویر می کشد که بر پایه خیانت، دروغ 
و زورگویی بنا شــده و در آن، هنر، موســیقی، رؤیاپردازی و حتی بقا ممکن است نمادی از 
نافرمانی باشــند.« این چند جمله بخش هایی از پشــت جلد کتاب »تزار عشق و تکنو« اثر 
نویســنده جوان امریکایی آنتونی مارا است؛ نویسنده ای که در دســته نویسنده های زیر 
40 ســال امریکایی قرار می گیرد. همان طور که خواندید پشت جلد این کتاب، آن عبارات 
نقش بســته تا کمک کند مخاطب بهتر بتواند درباره این کتاب اطلاعات کســب کند. من 
هم که شــناختی از این نویسنده نداشتم، با توضیحات پشت جلد کتاب که بخشی از علاقه 
شــخصی من را هم پوشش می داد، دست به خرید این کتاب زدم تا در فرصتی مناسب این 

اثر را بخوانم.
کتاب همان طور که نوشــته شــد، در ســال 1937 در تونلی در لنینگراد آغاز می شود و تا 
روزگار حاضر و در پایان به زمانی نامعلوم در نقطه ای نامعلوم در کهکشــان راه شیری ختم 
می شود. نویسنده تلاش کرده با نوشتن روسیه در دوران شوروی و پساشوروی این تصویر 
را در ذهن خواننده جاگیر کند که »خر همان خر اســت، فقط پالانش عوض شــده«! او با 
روایتش از اردوگاه های کار اجباری و زندگی آن نسل با نسل جدید روسیه در دوران بعد از 
فروپاشی شوروی، به مخاطب ثابت می کند تغییری ایجاد نشده و فقط روکش قضایا عوض 
شده اســت. در واقع این نویســنده جوان امریکایی که اتفاقاً کتابش در سال 2016 برنده 
جایزه فرهنگستان هنر و ادبیات امریکا شــده تلاش کرده چیزی بنویسد که در آن شاهد 
تصویری از تباهی زندگی انسان های ســاکن در روسیه ایم و برای اینکه ثابت کند قصدش 
خلق ادبیات است و ایده سیاســی ندارد، متلک هایی نچسب به امریکا و برخی اتفاقات آن 

نیز می اندازد.
در این نوشــتار درصدد توجیه نظام سیاســی حاکم بر روســیه کنونی نیستم و بی شک 
نقدهای بســیاری بر آن وارد اســت، ولی نظرگاهی که از آن به این کتاب نگاه می کنم این 
اســت که چگونه امریکا از هیچ عرصه ای برای نبرد علیه دشــمنانش غفلت نمی کند. این 
کتاب در روزگاری که قریب به 35 ســال از فروپاشی شــوروی، قریب به 70 سال از مرگ 
استالین و... می گذرد نوشته شده تا همچنان نشــان دهد جنگ و بلوک شرق برای امریکا 

تمام نشده و حتی حاضر است برای کاری کم مایه و کم رمق جایزه هم در نظر بگیرد.
 شاید تصور شــود که امریکا برنده بلامنازع نبرد میان شــوروی و غرب بوده ولی وقتی به 
تولیداتی از این دست یا مینی ســریال چرنوبیل نگاه می کنیم، پی می بریم حتی اگر امروز 
ردی از بلشویســم نباشد ولی امریکا و غرب از خاطره زدایی و روایت سازی کوتاه نمی آیند و 
دست از تولید اثر فرهنگی نمی کشــند؛ اتفاقی که در سایر جریان ها خبری از آن نیست و 

حتی دستاوردهایشان رها می شود تا به راحتی به ورطه فراموشی کشیده شود.

معمولاً وقتی از حکمت و آثار حجاب سخن به میان می آید بیشتر بر جنبه های اجتماعی این 
حکم الهی تأکید می شــود اما لازم اســت در کنار توجه به این بعد بر جنبه فردی حجاب نیز 
بیشتر تمرکز شود تا معلوم شود این حکم الهی قبل از آنکه بر جامعه تأثیر گذار باشد برای خود 

فرد سودمند و هویت ساز است. در این باب مختصراً به چهار نکته اشاره می کنم.
اول: یکی از حکمت های مهم دســتورات دینی مدیریت تمایلات در انسان است که به دلیل 
اهمیت و جایگاه تمایلات در جهت دهی به رفتار و افکار آدمی است. دین فقط به دنبال تثبیت 
اعتقادات در انسان نیســت بلکه به دنبال تثبیت احساس و تمایل به درستی و تنفر از زشتی 
هم هســت یعنی دین نمی خواهد ما فقط حق را بشناسیم بلکه می خواهد ما حق را بخواهیم 
همان طور که اندیشــه غلط به احساس غلط منتهی می شود برعکس آن نیز ممکن است رخ 
دهد یعنی انسان اگر تمایلاتش را مدیریت نکند همین امر موجب تثبیت یک تمایل غلط در 
او می شود. دو تمایل روحی مهم در زن وجود دارد که اگر به درستی مدیریت شوند می توانند 
بسیار مفید باشند و اگر محافظت نشوند بسیار آسیب زا خواهند بود؛ یکی تمایل ذاتی زن به 
حیا و عفت جنســی و دیگری تمایل ذاتی او به دیده شدن و مورد توجه قرار گرفتن. حجاب 
نه صرفاً به معنای رعایت مرزهایی در پوشــش بلکه به مثابه یک رویکرد رفتاری که شــامل 
مجموعه ای از رفتارهای سلبی و ایجابی اســت یک کارکرد مهمش تنظیم همین تمایلات 
فطری در زن است. تقویت و محافظت از عفت جنســی و سوق دادن تمایل به جلوه گری به 
حریم امن خانواده و دایره محارم نمونه ای از مدیریت تمایل و احساس است. رها شدگی این 
تمایلات در خارج از »حریم« امن »محارم« می تواند زن را به ســوی آفات مهمی مانند افراط 
در جلوه گری و خودنمایی یا روابط عاطفی سطحی یا رقابت کاذب مستمر برای جلب توجه 
بیشــتر و حتی تمایل به تجمل سوق دهد. بویژه اینکه گرایش به خودنمایی از راه بدپوششی 
آسیبی است که زنان بیش از مردان به آن مبتلا می شوند؛ در جوامعی که افراد در نوع پوشش 
آزادند پوشــش مردها معمولاً تفاوت چندانی نمی کند درحالی که بسیاری از زنان به سمت 
پوشــش های نیمه برهنه می روند. لذا به نظرمی رسد یکی از آثار فردی مهم حجاب کمک به 

کنترل تمایل و مدیریت احساس در زن است.
کنترل احساس و مدیریت دلم می خواهدها از بزرگترین نیازهای انسان معاصر است چرا که 
انسان امروزی بیش از گذشته در سلطه تمایلات نفسانی تنفس می کند و روشن است کنترل 
تمایلات و مدیریت احساســات تا چه اندازه می تواند مهم و مؤثر باشــد. مدیریت احساس و 
تمایل همچنین زمینــه تصمیم گیری های منطقی و عقلانی در زندگی را فراهم می کند و از 

این جهت نیز یک مهارت بسیار مهم به حساب می آید.

 برای امریکا چیزی عوض
نشده

حجاب، فراتر از یک پوشش


